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Įvadas 

Šiame rinkinyje pateikiami 22 žiediniai verslo atvejai. Jie buvo kruopščiai atrinkti laikantis 
kelių kriterijų, kurie užtikrino pavyzdžių įvairovę. Jame rasite įmonių iš penkių skirtingų 
šalių. Kai kurios jų dirba vietos lygmeniu, kitos - pasauliniu. Kai kurios jų veikia jau pusę 
amžiaus, o kai kurios buvo įkurtos vos prieš kelerius metus. Maisto, baldų, žemės ūkio ir 
e. prekybos sektoriai - tai tik keli pavyzdžiai pramonės šakų, apie kurias kalbama šiuose 
pavyzdžiuose. 

Kiekvieno atvejo struktūra yra tokia pati: pradžioje trumpai apžvelgiama pasirinkta 
bendrovė. Tada visa informacija pateikiama tokia struktūra: Kas paskatino pokyčius? 
Kokie buvo pagrindiniai įmonės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? Kokią 
išorinę paramą gavote? Kokie buvo didžiausi iššūkiai? Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 
Ką rekomenduotumėte kitiems? 

Konsorciumas tikisi, kad šis rinkinys įkvėps naują žiedinių sprendimų bangą. Tikime gero 
pavyzdžio galia. Žinome, kad kartais įmonėms reikia nedidelio papildomo postūmio, kad 
pradėtų savo žiedinę kelionę. Tegul šis pavyzdžių rinkinys būna tas mažas postūmis! 

 

Už leidinį atsakingą konsorciumą sudaro: (PL), Strukovna udruga djelatnika u upravljanju 
ljudskim resursima - Centar HR (HR), Fondazione Toscana Sostenibile Onlus (IT), 
University of National and World Economy (BG), Ekopotencjał - Przestrzeń Możliwości 
(PL), Knowledge Economy Forum (LT). 

Šis leidinys yra projekto "Too Good to Go - Waste Free Economy Transformation for 
SMEs", finansuojamo pagal "Erasmus+" programas pagal KA220-VET veiksmą 
"Bendradarbiavimo partnerystės profesinio mokymo srityje", dalis. 

Projekto tikslas - diegti mažose ir vidutinėse įmonėse beatliekinės ekonomikos modelius: 

 skatinti MVĮ vadovus pradėti pertvarkos procesą ir parengti savo organizacijų 
ekonomikos be atliekų politiką bei įgyvendinimo veiksmų planus ir rodyti pavyzdį 
kitoms MVĮ; 

 kataloguoti ir ugdyti kompetencijas, būtinas sėkmingam perėjimui prie ekonomikos 
be atliekų, ir skatinti jų, kaip tvarumo pokyčių iniciatorių, vystymąsi; 

 aprūpinti profesinio rengimo ir mokymo paslaugų teikėjus tinkama mokymo 
medžiaga, geriausios praktikos pavyzdžiais ir priemonėmis, padedančiomis 
pritaikyti jų mokymo pasiūlymus MVĮ. 

Europos Komisijos parama šio leidinio leidybai nereiškia, kad ji pritaria jo turiniui, kuris 
atspindi tik autorių požiūrį, ir Komisija negali būti laikoma atsakinga už bet kokį jame 
pateiktos informacijos panaudojimą. 

 



 

 

 

 

 

  



 

 

 

   

1. AgriBios. Virtuoziškas perėjimas 
prie žiediškumo 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2014 m. 
 

 
Pramonės šaka: žemės ūkio ir maisto 
pramonė 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: AgriBios yra žemės ūkio kooperatinė bendrovė. Ji suteikia 
veiksmingą galimybę patenkinti Pistojos žemės ūkio bendrovių, būtent sodininkystės-
daržininkystės rajono, poreikius. AgriBios siūlo savo nariams žaliųjų atliekų perdirbimo ir 
utilizavimo paslaugą ir veiksmingai utilizuoja gėlininkystės atliekas. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Aistra žemės ūkiui ir pagarba aplinkai - pagrindiniai "AgriBios" bruožai. Kooperatyvas 
norėjo, kad šios vertybės taptų jo verslo pagrindu, taikant konkretų požiūrį į žiedinę žemės 
ūkio ekonomiką. Nebuvo jokio spaudimo iš suinteresuotųjų šalių, kad išaugtų į žiedinės 
ekonomikos verslą. Atvirkščiai, atrodė, kad jie tam priešinasi. Galbūt todėl, kad šių 
žiedinės ekonomikos modelių rezultatus jie pamatė tik dabar, po daugelio metų. 

Organizacija atsirado pagalvojus, kad Pistojos dekoratyvinių medelynų rajone yra 
poreikis, kuris taip pat galėtų paskatinti žiedinės ekonomikos procesą. T. y. panaudoti ir 
tvarkyti gamybos ciklo atliekas, jas (nudžiūvusius augalus ir auginius) atkuriant ir 
patobulinant. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Neklausydami asmeninių impulsų, jie pradėjo strateginį planavimą, kuriam pirmiausia 
reikėjo atlikti rinkos analizę. Analizė buvo patikėta konsultantui, kuris naudojo dvigubą 
apklausos matricą: PESTE (politinė, ekonominė, socialinė, techninė, aplinkosauginė) - 
makroaplinkos kintamųjų įvertinimo metodika, kuri, pradedant nuo tam tikrų veiksnių, 
leidžia nubrėžti scenarijų, pagal kurį įmonė veiks; tada buvo panaudota SWOT matrica, 



 

 

kad būtų įvertintos projekto stiprybės, silpnybės, galimybės ir vidinės bei išorinės 
grėsmės, siekiant tikslo: "įmonės ekonominio, aplinkosauginio ir socialinio tvarumo". 

Nusprendę, kad galės tęsti verslo idėją, jie pasirinko įmonės formą - kooperatyvą. Atrodė, 
kad ji atitinka jų socialinę ir etinę viziją bei žiedinės ekonomikos tikslą. Tokio pobūdžio 
darbas buvo patikėtas išorės rinkodaros konsultantams. Šios matricos ir jų analizė yra 
rengiamos ir turi būti nuolat stebimos: būtina nuolat stebėti technologinius, teisinius, 
socialinius ir aplinkos pokyčius ir iš jų kylančias naujas galimybes, laikantis pozityvaus 
požiūrio, paversti galimybėmis net ir tuos aspektus, kurie iš pradžių gali atrodyti neigiami. 
Įmonės veiklos kontrolės vairas patikėtas penkerių metų verslo planui su S.M.A.R.T. 
(konkretūs, išmatuojami, pasiekiami, svarbūs, aktualūs, laiko atžvilgiu pagrįsti tikslai). 

"AgriBios" dvejus metus kūrė inertinių medžiagų regeneravimo mašiną ir nuolat ją 
tobulino. 2021 m. jie ištyrė durpių neturintį kompostą, kurį dabar galima įsigyti rinkoje. Jie 
kuria sistemą, kaip pagerinti medienos, kaip trąšos ir dirvožemio kondicionieriaus, 
naudojimą. 

"AgriBios" veiksmai vykdomi atsižvelgiant į rinkos poreikius, juos lemia poreikis perdirbti 
produktus ir kurti šalutinius produktus. Jie gali pakartotinai panaudoti dirvožemį, 
perparduodami jį savo partneriams arba trečiosioms šalims; inertinės medžiagos vėl 
patenka į Pistojos medelynų grandinę. 

Jie daug metų investavo į mašinos, kuri leidžia surinkti 90 % pemzos ir panaudoti ją 
Pistojos regiono kompostams, kūrimą. Prieš įsigyjant šią mašiną, 2021 m. jie utilizavo tik 
apie 10 % pemzos (2500 m³ iš 30 000 m³). Jie ją perparduoda Pistojos apylinkės 
medelynams ir sodininkams. 

Apskritai, daug žaliavų yra žiedinio modelio ribose, o visi pakaitinių medžiagų tiekėjai taip 
pat yra 10 km spinduliu. 

"AgriBios" vis dar dirba atsinaujinančiosios energijos srityje. Tai nėra lengva, nes jie 
naudoja benziną, o jį pakeisti gali būti sudėtinga. Jie norėtų dirbti prie ekologinio 
pertvarkymo ir priversti juos važiuoti elektra. Jie taip pat planuoja savo biuruose įdiegti 
fotovoltinius elementus. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

"AgriBios" kartais bendradarbiauja su keliais agronomais ir kitais techniniais ekspertais, 
kurie kartais teikia konsultacijas. Jie taip pat bendradarbiavo su Sant'Anna mokykla (Piza) 
ir Georgofili universitetu (Florencija). O pradinėms strateginėms sesijoms jie pasamdė 
konsultantą. 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Iš tiesų įtikinti klientus, tiekėjus ir institucijas projekto gerumu ir kokybe buvo sunkus 
iššūkis. Produkto suteikimas sumokant už jį ir vėliau jį išperkant, nors trumpuoju 
laikotarpiu galėjo pasirodyti brangus, vidutiniu ir ilguoju laikotarpiu būtų atsipirkęs. 
Pirmiausia aplinkosauginiu požiūriu, o paskui, turint sąskaitas, ir ekonominiu požiūriu, taip 



 

 

pat prekės ženklo įvaizdžio požiūriu. "Pirmasis rajonas Europoje, o galbūt ir pasaulyje, 
turintis visiškai žiedinę integralios augalų utilizavimo sistemą".  

Dar vienas iš sudėtingiausių žingsnių buvo sukurti finansinę struktūrą, kuri galėtų atlaikyti 
pradinį etapą. Kadangi jie neturėjo savo rizikos kapitalo, pirmuosius kelerius metus pinigų 
srautai buvo neigiami, todėl teko dirbti su bankų sistema ir pateikti verslo planus. 
Kooperatyvų sistema buvo naudinga siekiant užbaigti garantijų sistemą, nes daugelis jų 
klientų ir tiekėjų, pripažindami projekto gerumą, stengėsi prisitaikyti prie mūsų 
palengvintais arba bankiniais mokėjimais. Šiandien viena iš "Agribio" stiprybių yra 230 
narių, kurie palaiko juos priimant sprendimus. 

Sunku investuoti, dažnai dėl biurokratijos ir sunkiai gaunamų leidimų. Dažniausiai verslo 
terminai nesuderinami su biurokratijos ir mokslinių tyrimų terminais, o tai juos labai riboja. 

Agroverslas nėra skatinamas laikytis žiedinės ekonomikos modelių ir praktikos. Į įmones, 
kurios savo lėšomis bando kurti aplinkai draugiškesnį verslą, kolegos kartais net žiūri iš 
aukšto. Net kolegos MVĮ savininkai neįžvelgia rūpinimosi aplinka naudos. Tai tam tikra 
kultūrinė problema, todėl reikia pilietinės pareigos jausmo. Jei nėra tvarumo kultūros, 
tokius pokyčius įgyvendinti bus sunku.  

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

"Agribios" veiksmingai tenkina svarbų Pistojos teritorijos, ypač dekoratyvinių medelynų 
rajono, ūkių poreikį ir yra puikus žiedinės ekonomikos modelis. Jie džiaugiasi rezultatais 
ir visada siekia tobulėti. 

Vietos lygmeniu nauda yra tokia: 

1. žaliųjų atliekų mažinimas sąvartynuose; 

2. šalutinių produktų naudojimas žemės ūkyje kuriant vietinę tiekimo grandinę; 

3. išgaunamas didelis kiekis organinių medžiagų ir komposto, kuris gali neutralizuoti 
dirvožemio mineralizaciją; 

4. mažiau reikia deginti medienos likučius; 

5. didesnė atsinaujinančiosios energijos gamyba iš biomasės. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Išmokta pamoka yra tokia: diena iš dienos turite neprarasti energijos, kad galėtumėte 
pranešti apie šį ekonomikos be atliekų modelį.  

Taip pat labai svarbu, kad jaunosios kartos taptų kelrodžiu - kasdienis dialogas su jomis 
ir jų įtraukimas į vis labiau žiedinės ateities sprendimų paiešką.  



 

 

 

   

2. "Blagichka" - pirmasis 
Bulgarijoje "Zero Waste" 
restoranas 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2014 m. 
 

 
Pramonės šaka: žemės ūkio ir maisto 
pramonė 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: "Blagichka - ZERO WASTE" yra pirmasis Bulgarijoje 
restoranas, kuriame nėra atliekų ir kuriame dirba socialiai remtini jaunuoliai. Tai vieta, 
vienijanti, viena vertus, meilę maistui ir kokybiškų bei skanių maisto produktų ruošimą, 
kita vertus, tikėjimą, kad jauni žmonės yra svarbiausias visuomenės turtas ir verta į juos 
investuoti. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Svarbi pertvarkos priežastis buvo įmonės įkūrėjos ir savininkės požiūris - ji labai rūpinosi 
aplinka ir suvokė, kiek daug atliekų paliekame po savęs. 

Įmonė buvo įkurta 2014 m. kaip tradicinė maitinimo įmonė. Tuo metu savininkas nežinojo 
apie "nulinių atliekų" ar žiedinę ekonomiką ir šiomis sąvokomis nesidomėjo. Supratusi, 
kiek daug atliekų susidaro kasdien, ji nusprendė pertvarkyti verslą. 2019 m. maitinimo 
įmonė buvo pertvarkyta į pirmąjį Bulgarijoje nulinių atliekų restoraną. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Pertvarka buvo vykdoma trimis pagrindiniais aspektais - keičiant maisto produktų tiekimo, 
apdorojimo restorane ir pristatymo klientams būdus. 

Pirmiausia reikėjo pakeisti produktų pristatymo į restoraną būdą. Jie surado tiekėjus, kurie 
sutiko naudoti daugkartinio naudojimo pakuotes pristatydami produktus. Įmonės 



 

 

darbuotojai taip pat pradėjo naudoti daugkartinio naudojimo pakuotes kasdien 
apsipirkdami, pavyzdžiui, stiklinę tarą, dėžutes, drobinį maišelįс. 

Antrasis žingsnis buvo pakeisti produktų naudojimo virtuvėje būdą. Kiekvienas į virtuvę 
patekęs gaminys matomas visu savo potencialu. Perdirbant maistą virtuvėje naudojama 
beveik viskas, stengiamasi, kad neliktų atliekų. Pavyzdžiui, vaisių ir daržovių tabletės 
naudojamos traškučiams gaminti, bananų tabletės - veganiškiems mėsainiams ruošti, 
arbūzo žievė - ledams gaminti, o petražolių stiebai - pestui gaminti. 

Minimalus organinių maisto atliekų kiekis, kuris lieka po maisto gaminimo proceso, 
keliauja į kompostavimo įrenginį. Restorane yra labai didelis komposteris. Komposteris 
naudojamas kaip natūrali trąša daugeliui auginamų augalų ir yra visur restorane. 

Trečiasis ciklo uždarymo etapas skirtas pakeisti pagamintų maisto produktų pristatymo 
klientams būdą. Maisto pristatymas klientams daugiausia vykdomas ekologišku 
transportu - dviračiais, elektriniais triračiais ir paspirtukais. Klientai gali rinktis iš kelių 
variantų: (1) kai maistas pristatomas, iš karto jį perkelti į savo indus ir atiduoti restorano 
pakuotes; (2) sumokėti užstatą už pakuotes ir jį atgauti grąžinus (galima ir tiesiogiai 
užsisakant maistą restorane); (3) į restoraną atnešti savo daugkartinio naudojimo 
pakuotes, kurios vėliau naudojamos maistui pristatyti (galima ir tiesiogiai užsisakant 
maistą restorane). 

"Blagichka" taip pat tiki, kad jų misija - suteikti galimybę socialiai remtiniems jaunuoliams 
ir kad visos pastangos neišmesti atliekų atsiperka. Didžiausia parama, teikiama socialiai 
remtiniems jaunuoliams, yra galimybė dirbti virtuvėje ir ugdyti įgūdžius bei darbo įpročius. 

Dalis įmonės pelno investuojama į socialinio ir apsaugoto būsto vaikų mokymus. Šiuose 
mokymuose daugiausia dėmesio skiriama jaunų žmonių įgūdžiams gaminti maistą, 
planuoti pirkinius savaitei, rinktis kokybišką maistą už prieinamą kainą ir rūpintis savo 
kūnu bei dvasia vartojamu maistu. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą.  

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Nulinių atliekų koncepcijai įgyvendinti iš tikrųjų nereikia daug išteklių. Tai daug labiau 
susiję su žmonių požiūriu. Nelengva įtikinti žmones, kad nėra taip sunku pradėti gyventi 
paliekant mažiau atliekų. 

Restorano darbuotojams prireikė šiek tiek laiko priprasti prie rūšiuojamo atliekų surinkimo, 
komposterio naudojimo organinėms atliekoms ir daugkartinių pakuočių pasiėmimo einant 
apsipirkti. 

 



 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Patenkinti klientai, vertinantys kokybišką ir sveiką maistą ir palaikantys iniciatyvą "Be 
atliekų". 

Nuolatinė parama socialiai remtiniems jaunuoliams. 

informuotumo didinimas ir konkretūs veiksmai, kuriais remiamos visuomenės pastangos 
kurti be atliekų ir žiedinę ekonomiką. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Bešeimininkių atliekų koncepcijos įgyvendinimas restorane nereikalauja didelių 
investicijų, bet yra labiau susijęs su mąstymu ir asmeniniu požiūriu. 

Kasdieniame darbe restoranas "Blagichka", kuriame nėra atliekų, vadovaujasi penkiais 
NULIO ATLIEKŲ filosofijos principais: 

-Atsisakykite  - atsisakykite dalykų, kurių jums nereikia 

-Sumažinti  - sumažinkite reikiamų dalykų vartojimą 

-Pakartotinis naudojimas -  pakartotinai naudokite daiktus 

-Recyccle  - Perdirbkite viską, ko nepavyko atsisakyti, sumažinti ar pakartotinai 
panaudoti. 

-ROT  - Kompostas.  



 

 

 

   

3. "Bohema" ir biologiškai skaidžių 
medžiagų diegimas avalynės 
pramonėje 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2013 m. 
 

 
Pramonė: mada (avalynė) 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Wiolettos Wiertel ir Sebastiano Szypuła įkurtas prekės 
ženklas "Bohema Clothing" gamina avalynę, kuri paprastai yra veganiška ir ekologiška. 
Audiniui gaminti jie naudoja biologines medžiagas, vynuogių odą arba ananasų lapus. 
Jų gaminiai gaminami rankomis jų mažame fabrike ir kituose partnerių fabrikuose. 
Prekės ženklas sukuria minimalias atsargas, o didžioji dalis gamybos vyksta po 
užsakymų pateikimo. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Iš pradžių bendrovė daugiausia dėmesio skyrė rankomis iš ekologiškos odos gaminamai 
puikios kokybės avalynei. Vėliau atėjo pertrauka ir kažko naujo ieškojimas, tiesiog 
ieškojimas, kas padėtų išlaikyti verslą, nes avalynės ir drabužių pramonė keitėsi. 

Kadangi Sebastianas jau 20 metų yra veganas, jie norėjo sukurti kažką, kas pabrėžtų 
vertybes be žiaurumo ir pristatytų jas avalynės ir drabužių pramonei. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Savininkų filosofija grindžiama trimis ramsčiais: gera gyvūnams, gera planetai ir gera 
žmonėms, kurie veikia kuriant nesenstančius mados ir ilgaamžius modelius, taip pat dėl 
meistriškumo ir sąlygų, kuriomis batai gaminami, suteikiamo komforto, kad juos 
gaminantys žmonės gautų deramą atlyginimą ir dirbtų geromis sąlygomis. 



 

 

Atlikę tyrimus, jie pradėjo bendrauti su įmonėmis, gaminančiomis biomedžiagą iš 
ananasų lapų ir vynuogių odelių. 

Naudojamos vynuogių odelės, kurių 65 % yra vyno gamybos Italijoje atliekos. Visa 
medžiagos gamyba taip pat vyksta Italijoje. Likusią dalį sudaro biologiniai vandeniniai 
polimerai, taip pat cheminės medžiagos, tačiau nekenksmingos aplinkai, todėl šią 
medžiagą galima perdirbti. Ananasų lapai yra tiesiog medžiaga, pagaminta iš ananasų 
lapų, kurie taip pat yra plantacijų atliekos. Iki šiol jie buvo deginami. Dėl to į atmosferą 
patekdavo milžiniškas nereikalingo anglies dioksido kiekis. Gaminant šią produkciją bus 
išvengta šio anglies dioksido, kuris susidarydavo deginant, išmetimo. Kita medžiaga yra 
iš kaktusų lapų - lapai nuolat atauga, o iš vieno kaktuso galima pagaminti šimtus metrų 
audinio. Be to, kaktusas yra natūralus anglies dioksido absorbentas, o tai reiškia, kad tai, 
jog ši plantacija buvo sukurta būtent jame, dar kartą padeda mažinti CO2 kiekį. Pačiame 
medžiagų atrankos lygmenyje bendrovė labai rūpinasi, kad šis ciklas būtų uždaras, ir, 
žinoma, kad medžiagos būtų perdirbamos. Kalbant apie komponentus, taip pat 
stengiamasi naudoti perdirbtas medžiagas, padus, kurie pagaminti iš gumos arba kuriuos 
įmanoma perdirbti.  

Bendrovės svetainėje yra programa, pagal kurią, jei batai nusidėvi ir norite juos išmesti 
arba jie jums nebepatinka, galite juos siųsti atgal į "Bohemą". Gaunate 20 % nuolaidą 
naujai porai. Taip klientas gali įsigyti naują porą pigiau, o bendrovė dabar turi daugiau 
medžiagų, iš kurių gali perdirbti batus. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą.  

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Norint pagaminti kokybišką produktą, gerai mokėti darbuotojams ir naudoti tokias 
medžiagas, galutinė batų kaina bus didesnė nei vidutinė odinių batų kaina iš parduotuvių 
tinklo. Savininkai tai žinojo ir diegė įvairias programas, kad padėtų pirkėjui. Nustatytas 
dviejų savaičių grąžinimo laikotarpis be jokių mokėjimų. Atidėtas mokėjimas arba 
mokėjimas dalimis taip pat gali būti naudojamas "Klarna System" - perkant batus galima 
sumokėti po 30 dienų. 

Bendrovė bendradarbiauja su Lenkijos ekologiškų drabužių prekių ženklais, pvz., 
"Osnova". Jie dažnai nuomoja batus naujų kolekcijų fotosesijoms. Fotosesijų metu 
naudojami modelių batai parduodami su nuolaida.  

Šiuo metu didelis iššūkis bendrovei - rasti įmonių, kurios perdirbtų iš biomedžiagų 
pagamintą avalynę. Įmonė rinkoje veikia neilgai, ir dar niekas negrąžino įmonei naudotų 
batų. Jei klientai pradės grąžinti naudotus batus, jie norėtų juos sandėliuoti, o vėliau siųsti 
didesnėmis partijomis, kad jie būtų perdirbti arba sunaikinti aplinkai nekenksmingu būdu. 
Jie galvoja apie kuo tvaresnį požiūrį į visų šių atliekų tvarkymą. Tačiau tai dar tik darbas, 
o rasti verslo partnerių, kurie atitiktų jų tvarų profilį, yra iššūkis. 



 

 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Didžiausias pasiekimas yra tai, kad įmonė iš biomedžiagos gali gaminti patogius ir 
patvarius batus.  

Kitas pasiekimas - dalyvavimas mados mugėje Niujorke. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Įmonės pertvarkos etape svarbiausia yra nuolat ieškoti naujų sprendimų, atlikti tyrimus ir 
įgyti žinių. Supratimą galite įgyti net internete, ieškodami straipsnių "Google Scholar" arba 
internetiniuose mokymo kursuose. Verta pasinaudoti internete esančiomis žiniomis. 



 

 

 

   

4. Boutique Ritika - suknelių nuoma 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2019 m. 
 

 
Pramonė: mada (drabužiai) 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Boutique Ritika Ltd. yra įmonė, siūlanti suknelių nuomą. Ji 
teikia produktą kaip paslaugą: tai verslo modelis, pagal kurį klientas ribotam laikui įsigyja 
paslaugą, o įmonė išlaiko nuosavybės teisę į produktą, taip maksimaliai padidindama jo 
naudojimo veiksnį ir naudingo tarnavimo laiką. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

"Ritika" - suknelių nuoma - buvo sukurta per daugybę oficialių renginių, kuriuose teko 
dalyvauti. Jos negalėjo pasirūpinti naujais drabužiais kiekvienai progai, neišleisdamos 
daug pinigų ir į spintas neįdėdamos daugiau vos dėvimų drabužių. Todėl jie nusprendė 
įgyvendinti šį mados modelį, plačiai žinomą JAV ir Australijoje, kur galima tęsti oficialios 
aprangos gyvenimą. Apskritimas atsirado natūraliai, kartu su projektu. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Žinoma, kad mados pramonė yra viena iš pagrindinių aplinkos teršėjų, nes dabar 
pagaminami didžiuliai kiekiai drabužių, kurie dažnai yra prastos kokybės ir naudojami tik 
kelis kartus. Jie išmetami dėl suplyšimo, lengvo dėvėjimosi ir nuovargio. 

Nuomos atveju, užuot pirkę suknelę, imate jau pagamintą gaminį, naudojate jį pagal 
paskirtį ir perduodate toliau. Taigi, tai radinys kitai damai, kuri nori apsipirkti ir gyventi 
protingai kaip jūs. 

Būtent čia ir slypi jų idėja - jie stengėsi atrinkti pakankamai įvairių, įspūdingų ir gražių 
suknelių, kad klientės kiekviename renginyje galėtų būti kitokios, jaustis patogiai ir gerai 
derinti visus aprangos komponentus. Be to, klientei nereikia galvoti apie suknelių 



 

 

parinkimą, pristatymą ir valymą, nes visus suknelių išmatavimus ji ras prekės aprašyme, 
o kitos išlaidos įskaičiuotos į nuomos kainą. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą.  

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Didžiausias iššūkis verslui buvo pandemija, dėl kurios įmonė buvo sustabdžiusi veiklą 
pirmus pusantrų metų. 

Dar vienas iššūkis (ir galimybė) - jie nenustoja ieškoti tvaresnių ir žiedinių sprendimų savo 
versle (nuo pakuotės koncepcijos iki asortimentui įsigyjamų drabužių kokybės). 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Jiems priklauso tik oficialūs drabužiai ir suknelės, nuomojami keturioms dienoms. 
Pasibaigus nuomos laikotarpiui, klientas grąžina suknelę, jie ją išvalo, o tada ji 
paruošiama kitam asmeniui, kuris gali ją dėvėti ir ja džiaugtis. 

Geras pavyzdys - prieš trejus metus į pirmąją kolekciją įtrauktos suknelės vis dar puikios 
būklės! 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Nedvejodami investuokite į aukštos kokybės gaminius (Ritikos atveju - suknelių 
medžiagą), nes ilgainiui tai atsipirks.  



 

 

 

   

5. Įsitvirtinusios prabangios odos 
įmonės kelias į CE: "Conceria 
Antiba 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1987 
 

 
Pramonė: Mada (odos rauginimas) 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: "Antiba", sukurta chromuotos ir augalinio rauginimo odos 
kūrimui, perdirbimui ir komerciniam realizavimui, yra išskirtinė prabangios odos 
sektoriaus įmonė, kuri nuolat rūpinasi aplinka ir turi vidinį etikos kodeksą, kurio tikslas - 
skleisti informaciją kiekvienam tiekimo grandinės dalyviui. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

"Antiba" parduoda apdirbtą odą Prancūzijos ir Italijos prabangos prekių ženklams. 
Galutiniai prabangių odos gaminių ir avalynės vartotojai labiau susirūpinę klimato kaita, 
biologinės įvairovės nykimu ir plastiko tarša. Todėl prabangos prekių ženklai buvo 
raginami parodyti savo įsipareigojimus socialinio ir aplinkosauginio tvarumo srityje. 
Įvertinę savo veiklos pėdsaką, prekių ženklai nustatė, kad jų tiekimo grandinės labiausiai 
prisideda prie anglies dioksido pėdsako. Todėl prekių ženklai pradėjo prašyti savo tiekėjų 
įvertinti jų daromą poveikį ir įgyvendinti vidutinės trukmės strategijas jam mažinti.  

Pirmoji priežastis - klientų prašymai. Tuomet verslininkai turi suprasti, kad naujų atliekų 
perdirbimo galimybių paieška ir atliekų, kaip antrinių žaliavų, pakartotinis įtraukimas į 
gamybos procesą mažina įmonės sąnaudas ir atveria naujų verslo galimybių. Trečia, 
Europos lygmeniu keičiasi teisės aktai, kurių anksčiau ar vėliau turės laikytis visos 
įmonės. 

 

 



 

 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Kelionė į įmonę, kurioje neatsiranda atliekų, tik prasidėjo. Įmonė nusprendė pradėti nuo 
elementarių dalykų: plastikinius butelius pakeitė vandens valytuvais, o visiems 
darbuotojams išdalijo termosus.  

Tada jie ištyrė atliekų gamybos procesą. Iki šių metų pradžios (2022 m.) jie į deginimo 
įrenginius siuntė didžiulius kiekius vienkartinių skudurų, kurie buvo naudojami gamybos 
procese nuo 2015 m. Šalinimo išlaidos buvo didelės. Atsitiktinai jie sužinojo, kad viena 
vietos įmonė nemokamai renka panašią į šią medžiagą ir paverčia ją "perdirbtu plastiku". 
Jie patikrino, ar viskis atitinka draudžiamų medžiagų parametrus, ir pabandė. Įmonei 
medžiaga patiko ir dabar ji reguliariai ją renka.  

Apie 13 proc. bendrovės naudojamos energijos gaunama iš atsinaujinančiųjų šaltinių. 75 
% medžiagų jie gauna iš Italijos tiekėjų. 35 % jų pakuočių atitinka žiedinės ekonomikos 
principus. Įmonė kuria gaminius, kuriuose atsižvelgiama į LCA, ir stengiasi išvengti 
kenksmingų atliekų susidarymo: 45 % cheminių gaminių atitinka ZDHC 1 ir 3 vartus. 
32,6 % visų susidariusių gamybos atliekų perduodama kitoms bendrovėms (metinė 
skalė). Įmonė užtikrina, kad žiedinės strategijos atitiktų tvarumo ir klimato neutralumo 
kriterijus, taikydama struktūrines priemones, pavyzdžiui, tobulinimo tikslus, konkrečius 
KPI, kurių stebėsena vykdoma kasmet, ir konkrečias gaires. 

Tikrasis žiedinės ekonomikos procesas prasidėjo, kai 2022 m. pradžioje įmonėje pradėjo 
dirbti tvarumo ekspertas. Iškart po to su "Antiba" pradėjo dirbti ilgametę patirtį LCA ir 
tvarios chemijos srityje turintis chemijos konsultantas. Jie klientų pageidavimus perkėlė į 
veiksmų planą, kuriame numatyti mažų ir didelių projektų, kurie bus rengiami per 
ateinančius metus, planai. Po to planas buvo pateiktas įmonės vadovams, prašant jų 
pritarimo ir pagalbos, kad planas būtų veiksmingas. 

Buvo būtina techninė kompetencija, taip pat visapusiškas įmonės gamybos proceso 
supratimas (jie turi vadybininką, kuris "Antiboje" dirba nuo 2000 m. ir kuris labai padėjo). 
Taip pat būtina suprasti rinką ir klientų pageidavimus. Dar labai reikia ugdyti specifines 
kompetencijas. Antiba bendradarbiauja su vietos universitetais ir reguliariai kviečia 
universitetų dėstytojus apžiūrėti gamyklą bei teiraujasi, ar jaunų ir gabių studentų, turinčių 
specifinių gebėjimų, nesudomintų praktika pas juos. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Konsultacijos buvo būtinos, nes įmonėje trūko specifinių kompetencijų. Klientai labai 
susižavėję pasakoja, kad jiems padeda cheminių medžiagų vadybininkas ir tvarumo 
ekspertas. Tuomet finansinę paramą vietos ir nacionaliniu lygmeniu suteikė vyriausybė. 
Jie vis dar naudojasi konsultacinių įmonių paslaugomis ir teikia paraiškas dėl vyriausybės 
lėšų. 

 

 



 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Pirmoji kliūtis - žmonių mąstysena. Su įpročiais labai sunku kovoti. Geras būdas pradėti 
- mokyti vadovus, kurie savo ruožtu mokys darbuotojus. Tada reikia ekspertų. Ekspertai 
turi kalbėti ir suprasti problemas. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Įmonės darbuotojai yra gana patenkinti. Įtikinti įmonės vadovybę žiedinės ekonomikos 
svarba, galimybėmis ir nauda buvo pirmoji ir didžiausia kliūtis, o tai, kad pavyko tai 
padaryti, buvo didelis pasiekimas.  

Padidėjęs konkurencingumas ir lengvesnė prieiga prie valstybės lėšų ir bankų kreditų bus 
natūralus visų šių planuojamų veiksmų padarinys. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Stenkitės mąstyti plačiai; labai svarbu laikytis visapusiško požiūrio. Pirmiausia įtraukite 
vadovybę. Jei jie priims pokyčius ir stengsis rodyti pavyzdį, kiti darbuotojai paseks jais. 
Itin svarbu užmegzti ryšius: kalbėkitės ir diskutuokite su ekspertais, partneriais, net 
konkurentais ir kitose pramonės šakose dirbančiais žmonėmis. Pasidomėję, kaip su 
iššūkiais susiduria kitų pramonės šakų atstovai, atrasite naujų problemų sprendimo būdų. 

Moksliniai tyrimai ir technologinė plėtra yra pokyčių variklis, tačiau tam reikia laiko ir 
pinigų. Svarbu žinoti, kokius tikslus nori pasiekti jūsų klientai, tačiau pasistenkite patys 
kurti savo kelią ir priimti projektus, kurie labiausiai tinka jūsų įmonei. 

Pradėkite nuo LCA analizės (gyvavimo ciklo vertinimo), kad suprastumėte, kokį bendrą 
pėdsaką palieka įmonė, ir išsiaiškintumėte, kuris įmonės skyrius ar padalinys daro 
didžiausią poveikį aplinkai. Neatlikus duomenų analizės ir tinkamai neatlikus gyvavimo 
ciklo vertinimo, bet kokie planuojami veiksmai gali būti nenaudingi arba nepakankamai 
veiksmingi. 

Paaiškinkite vadovams ir verslininkams, kas yra žiedinė ekonomika. Parodykite jiems 
bendruomenių ir įmonių, kurios suklestėjo pasinaudojusios žiedinės ekonomikos 
galimybėmis, pavyzdžių. Dauguma vadovų ir verslininkų galvoja apie pinigus. Jei žiedinė 
ekonomika bus vertinama kaip galimybė uždirbti daugiau pinigų arba sumažinti išlaidas, 
jie bus įtikinti ją išbandyti. 

Pasiūlymai, kaip geriau skleisti informaciją, informuoti, komunikuoti ir didinti 
sąmoningumą šia tema, galėtų būti mokymai žmonėms, dirbantiems bankuose, viešojo 
administravimo institucijose, vietos valdžios institucijose. Tegul jie atranda ir supranta, 
kas yra žiedinė ekonomika. Tuomet jie pasinaudos šiomis žiniomis, kad galėtų tinkamai 
finansuoti visas tas įmones ir pradedančiąsias įmones, kurios suteiks postūmį perėjimui 
prie žiedinės ekonomikos.   



 

 

 

   

6. Perdirbimas prasideda nuo 
projektavimo etapo: "Deko Eko" 
B2B ir B2C sprendimai 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1987 
 

 
Pramonė: e. prekyba, konsultavimas 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Deko Eko misija - paversti atliekas pelnu, palengvinant kuo 
didesnį vertės šuolį - nuo nulio iki rinkai paruošto produkto. Maždaug 2016 m. įmonė 
pradėjo intensyviai orientuotis į B2B sprendimus, kurie apima susidarančių atliekų 
analizę, konsultacijas, pakartotinio naudojimo ir perdirbimo idėjas, "Brand Upcycling". 
B2C jie teikia internetinę parduotuvę dekoeko.com, kurioje siūloma šimtai paruoštų 
užsakymui perdirbtų produktų ir "upcycling" - nuo namų apstatymo iki mados. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

"Deko Eko" veikia jau daugiau nei 9 metus. Įkvėpimo kurti žiedinį verslą sėmėsi įmonės 
savininkė Agata Frankiewicz. Idėją ji parsivežė iš kelionės po Aziją, kur pamatė puikių 
perdirbtų gaminių pavyzdžių. Ją įkvėpė šis proekologinis požiūris. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Naujasis įmonės verslo modelis pagrįstas išsamia klientų susidarančių atliekų analize ir 
būdų, kaip jas tvarkyti perdirbant, t. y. suteikiant didesnę vertę iš pirmo žvilgsnio 
naudotiems produktams ir medžiagoms, paieška. 

Įmonė koordinuoja visą procesą, pradedant atliekų savybių analize, idėjomis, kam jos gali 
būti perdirbtos, techninių galimybių gaminti naujus prietaisus iš šių atliekų analize ir 
baigiant naujo gaminio gamyba iš kliento atliekų. Šiame procese dalyvauja nemažai 
įmonių ir specialistų, užsiimančių atliekų chemine analize, perdirbimu ir rankdarbiais. 



 

 

Lūžio momentas bendrovei buvo 2020 m. ir bendradarbiavimo su "Castorama" 
užmezgimas. "Castorama" kreipėsi į "Deko Eko" su pakuočių plėvelės valdymo problema. 
"Ekologiškų" puodų idėja prasidėjo nuo pačios "Castorama" parduotuvėse kylančios 
atliekų problemos, t. y. plėvelės nuo apsauginių pakuočių padėklų, kartoninių dėžių ir 
atskirų produktų. Bendrovė "Deko Eko" ieškojo galimybės iš šių atliekų sukurti vartojimo 
produktą. Folijos atliekos yra granuliuojamos ir presuojamos gaminant plastikinius 
puodus. Už gamybos procesą atsakingi 5 perdirbimo partneriai. 

Taip "Deko Eko" padeda "Castorama" kasmet sutvarkyti 1 500 tonų plastiko atliekų. Iš šio 
kiekio atliekų pagaminama keli šimtai tūkstančių perdirbti tinkamų aukštos kokybės 
plastikinių puodų. 

Dabar bendrovė pradėjo bendradarbiauti su "McDonald's", įgyvendindama projektą, kurio 
tikslas - perdirbti restoranų kavos tirščius ir iš jų gaminti puodelius, kurie bus naudojami 
prekyboje. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Veiksnys, kuris leido pakeisti verslo modelį ir įmonei sparčiai augti, buvo Lenkijos ĮSA 
kūrėjo, profesoriaus Boleslovo Roko parama, kuris įžvelgė ĮSA veiklos perdirbimo 
potencialą, investavo nedidelę pinigų sumą į verslą ir padėjo sukurti B2B pasiūlymą.  

2018 m. įmonė dalyvavo akceleratoriaus programoje Nyderlanduose. Ten jie pamatė 
didžiulį "Deko Eko" potencialą. Kartu su ekspertų grupe buvo nuspręsta, kad įmonė plėtos 
B2B pasiūlymą IR toliau nekurs e. prekybos pasiūlymo individualiam klientui. 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

"Deko Eko" pradėjo savo veiklą kaip "vieno žmogaus verslas" be didelio pradinio kapitalo. 
Kuriant elektroninę parduotuvę - internetinę parduotuvę su produktais (dekoracijomis, 
baldais) iš atliekų, vis dar nebuvo gerai suprasta, koks yra naujų produktų iš atliekų kūrimo 
tikslas. Žmonės iš tiesų nematė vertės pirkti perdirbtus produktus. Didžiausias iššūkis 
ankstyvuoju įmonės plėtros etapu buvo įtikinti investuotojus, kad upcyclingas turi 
potencialo.  

Taip pat buvo sunku patekti į užsienio rinkas, kuriose buvo daugiau sąmoningų ir 
turtingesnių pirkėjų, nes parduotuvės siūlomi produktai buvo firminiai ir gana brangūs - 
nebuvo investuotojų, kurie galėtų padėti išplėsti rinką ir taip sumažinti kainas. Įmonė 
bandė įeiti į Vokietijos rinką su platforma, tačiau pritrūko investicinio kapitalo sukurti 
anglišką svetainės versiją, pasamdyti vadybininką, reklamuotis. Tačiau investuotojai 
nematė poreikio imtis ĮSA veiklos, diegti įmonėse aplinkosauginę politiką. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Didžiausias bendrovės pasiekimas - sukurti partnerių ekosistemą - perdirbimo dizainerius 
ir perdirbėjus, su kuriais bendrovė bendradarbiavo nuo pat e. parduotuvės kūrimo etapo.  



 

 

Be to, tai buvo pasiekimas, kad pavyko išgyventi sunkius laikus ir įžengti į rinkos nišą - 
perdirbimą, taip pat sukurti aštrų verslo modelį, kuris leido įmonei sparčiau augti.  

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Svarbu kurti verslą pagal save ir savo įsitikinimus. Sujunkite savo stipriąsias puses ir visas 
jas panaudokite versle. 

Pradėdama e. žiedinę transformaciją, įmonė turėtų įžvelgti savo atliekų vertę - stengtis 
paversti jas pelnu. 

  



 

 

 

   

7. "Ergodizainas - žiediniai pokyčiai 
pagal dizainą 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1993 
 

 
Pramonė: Projektavimas ir konsultavimas 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: "Ergodesign", kaip dizaino konsultacinė įmonė, gimė 1990-
aisiais. Nuo 2010 m. ji perėjo nuo į gaminį ir vartotoją orientuoto dizaino prie strateginio 
dizaino, darančio įtaką kliento verslo modeliui ir visai organizacijai. Jie tikėjo savo 
kompetencija strateginio dizaino srityje ir dizaino galia keisti verslą. Tuomet jie 
nusprendė pereiti prie tvarumo ir žiediškumą įgyvendino kaip vieną iš pagrindinių dizaino 
bruožų. 2020 m. prasidėjo jų pačių, kaip konsultacinės įmonės, žiedinė transformacija. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Būdami dizaineriai, jie visada jautriai reagavo į socialinį ir aplinkosauginį poveikį, kurį jų 
dizaino sprendimai daro pasauliui. Nuo 2020 m. prasidėjus Kovid pandemijai, verslo 
pasaulio ir visuomenės susidomėjimas atsigręžė į ateitį. Be to, naujoji Europos Sąjungos 
regiono politika, kurios priešakyje - žaliasis sandėris, verčia praplėsti strateginio mąstymo 
ir veiksmų laiko horizontą.  

Žiedinė ekonomika juos įtikino tuo, kad tai visiškai nauja ekonominė sistema. Ji yra 
holistinio pobūdžio. Ir ji yra ne teorinė, o orientuota į veiksmus. Ir tai yra tai, ką gali veikti 
optimistinis dizaino aktyvizmas. 

Po 30 metų jie pasiekė naują atspirties tašką: dabar mes užsukame linijinę kilpą. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Koks buvo jų transformacijos procesas? Jie tai darė kaip komanda. Kiekviename etape 
lemiamą įtaką darė vis kita grupė. 



 

 

1. "Go Green": moksliniai tyrimai ir švietimas, įmonės pasirengimas. 

Pirmasis etapas buvo mokymosi laikas, kurį pavadinome "Go Green". Svarbi veikla buvo 
žiediškumo integravimas į mūsų įmonės misiją ir viziją. Surengėme daugiau nei 20 vidinių 
seminarų. Medžiagų ir priemonių mokslinių tyrimų projektai. Mūsų pačių priemonių ir 
gerosios patirties rinkinio kūrimas. Savo podkasto apie žiedinį dizainą paleidimas. 

Aukščiausioji vadovybė ir specialiai sudaryta grupė, visa komanda dalyvavo 
edukaciniuose mokymuose. 

2. "Ergodizaino žiedas": eksperimentai ir bandomieji projektai. 

Po metų jie jautėsi pasiruošę mūsų žiediniam išėjimui. Jų klientai ir realūs projektai yra 
geriausi iššūkiai. Jie jau yra dirbę su žiediniu startuoliu prie jo žiedinio projekto. Jie dirba 
su įsitvirtinusiais prekių ženklais, siekdami iš naujo apibrėžti savo vertės pasiūlymą, kad 
jis būtų draugiškesnis vartotojui ir planetai. Jie taip pat bendradarbiauja su tradicinėmis 
įmonėmis, siekdami valdyti medžiagas jų gamyboje. 

Jie rėmėsi iš mūsų projektuotojų ir konsultantų paskirtais pokyčio agentais. 

3. "Circular Change by design": oficiali paslaugų pasiūla ir žiedinio dizaino skatinimas. 

Jie stengėsi sukurti įmonės, kurios pagrindinė kompetencija yra žiediškumas, įvaizdį ir 
poziciją. Jie nuolat stengiasi plėsti mūsų praktinių žinių ir gebėjimų spektrą. Tačiau visų 
pirma jie daugiausia dėmesio skiria klientų projektams, kad praplėstų savo atvejų analizės 
ir diegimų portfelį. 

Visa kiekvieno skyriaus komanda dirba su specializuotais savo srities apykaitiniais 
aspektais. 

Iš pradžių jie rėmėsi Ellen MacArthur fondo medžiaga. Delfto universiteto ekspertų 
sukurta metodika buvo puikus papildymas. 

Šiuo metu jie siūlo: 

- konsultuoja savo klientų organizacijų žiedinės transformacijos klausimais, 

- žiedinių verslo modelių kūrimas, 

- kurti žiedinei prekybai pritaikytus produktus ir paslaugas, kurie klientams atneštų naudos 
aplinkai. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą. 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 



 

 

Pokyčių proceso kūrimas ir nuolatinis tikslų atnaujinimas priklauso nuo naujausių 
pasiekimų. Jie yra viena iš pirmųjų organizacijų, kurios pradėjo šį procesą. 

Nežinomas praktinis žiediškumo taikymas versle, nėra svarbių atvejų tyrimų, iš kurių būtų 
galima pasisemti pavyzdžių ir pagrindinių veiklos rodiklių verslui. Pasaulinis ekonomikos 
pertvarkymo į žiedinę ekonomiką procesas dar tik įsibėgėja ir nėra parengtų sprendimų. 

Rinkos nebrandumas. Nors jie įsitikinę, kad žiedinis požiūris tinka bet kokiam verslui, 
daugumai įmonių reikia iš pagrindų mokytis apie šią paradigmą, sprendimus ir naudą. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Jie sukūrė savo metodiką ir į šį metodą įtraukė visą komandą. 

Jie užima lyderio pozicijas konsultacijų ir projektavimo pramonėje, siūlydami įtikinamų 
praktinių pasiūlymų, kurie padeda mūsų klientų verslui. 

Jie parengė įgyvendinimo ir konkrečių atvejų tyrimų portfelį, kuris yra jų žiedinio poveikio 
matas. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

1. Labai svarbu, kad direktorių valdybos nariai įvardytų žiediškumą kaip naują įmonės 
vertybę, nes taip jį galima skleisti. Ir sukurti komandą, kuri dirbtų su tuo. Kaip ir visų 
reikšmingų pokyčių atveju, esminis sėkmės kriterijus yra sukurti kultūrą ir priversti 
komandą ją valdyti. 

2. Daugelį jų pačių atliktų veiksmų gali atlikti išorės ekspertai arba panašios įmonės. Šiais 
laikais metodiką ir praktinę patirtį galima nusipirkti pigiau ir greičiau, nei ją sukurti patiems. 
Tai tik dar labiau sustiprina išvadą, kad žiediškumas negali būti pasiektas vienoje 
įmonėje. Jam reikia bendradarbiavimo. 

3. Žiedinės ekonomikos ir verslo principų integravimas turėtų prasidėti nuo strateginių 
verslo tikslų apibrėžimo ir svarbiausių žmonių įtraukimo į pokyčių procesą. Tačiau, užuot 
transformavus visą organizaciją, jie rekomenduoja pokyčius vykdyti per kelis judrius 
bandomuosius projektus vadinamosiomis pradinėmis sąlygomis. Tai leidžia greitai 
pasiekti mažesnius tikslus, moko organizaciją ir leidžia atlikti vertinimą.  



 

 

 

   

8. Ergolainas - pradėkite nuo 
savęs 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2001 m. 
 

 
Pramonė: Baldai 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Ergolain pastaraisiais metais savo įmonėje pritaikė keletą 
žiedinių praktikų. Vienas dalykas, kuris išsiskiria iš kitų, yra nuolatinis įsipareigojimas 
įtraukti darbuotojus ir paversti tvarumą savo tapatybės dalimi. Asmeniniai iššūkiai, 
informuotumo didinimas pasitelkiant kviestinius lektorius ir paprasti pokyčiai kasdienėje 
veikloje - štai nuo ko prasideda tvarumo strategija. Vienas iš konkrečių tokio požiūrio 
rezultatų - vienas gamybos grupės darbuotojas pasiūlė naują gaminio dizainą, kuris ne 
tik leido sumažinti atliekų kiekį ir iš to paties medžiagos kiekio gauti daugiau produkcijos, 
bet ir tapo vienu iš geriausiai parduodamų bendrovės gaminių. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Pradinis susidomėjimas žiedine praktika jų įmonėje atsirado kaip pasaulinė tendencija. 
Jų neįkvėpė jokie konkretūs reglamentai ar klientų spaudimas. Įmonė daug dirba su 
Skandinavijos prekių ženklais. Buvo daug praktikų, kurias jie automatiškai priėmė kaip 
geras ir pritaikė savo versle.  

Daugiausia pokyčių inicijuoja aukščiausioji vadovybė, tačiau į jų įgyvendinimą įtraukiami 
visi darbuotojai. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Įmonė pradėjo keistis individualiu lygmeniu. Plastikinius butelius jie pakeitė stikliniais. 
Biure nebėra šiukšlių dėžių, skatinama, kad darbuotojai naudotų mažiau automobilių, o 
biure galima išsinuomoti dviratį ar paspirtuką. Tvarumo iššūkiai, skatinantys tvarią 



 

 

elgseną, padeda kurti nuoseklesnę įmonės kultūrą ir yra labai svarbūs strateginiam 
pokyčių valdymui. Tai leidžia darbuotojams "nusipirkti" tvarumą kaip savo tapatybės dalį. 

Neseniai įmonėje buvo įvestos atskiros pareigos - tvarumo projektų vadovo. Dabar visos 
įmonės įgyvendinamos iniciatyvos tvarumo ir žiediškumo srityje yra koordinuojamos, o 
pokyčiai planuojami sistemingiau. 

Gamybos srityje jie įdiegė LEAN metodiką, kuri mažina tiek fizines, tiek procesų atliekas. 
Jie renkasi tiekėjus, kurie dirba tvariai ir žiediniu būdu. Su kiekvienu tiekėju kasmet vyksta 
pokalbiai, kurių metu abi įmonės aptaria galimus būdus, kaip pritaikyti dar labiau žiedinius 
metodus. Jei tiekėjas neturi tvarumo strategijos, galiausiai partnerystė nutraukiama.  

Įmonėje buvo atliktas naudojamų medžiagų auditas ir nustatyta, kaip jas būtų galima 
pakeisti. Jie nustatė, kad kai kuriais atvejais jie gali naudoti atliekas, kurios kitu atveju 
būtų išmetamos kaip atliekos. Dizaineriams prireikė tam tikrų naujų kompetencijų, kad jie 
turėtų daugiau žinių apie darbą su naujomis medžiagomis. 

Neseniai įmonė pradėjo teikti baldų atnaujinimo paslaugą. Ji planuoja ją plėsti ir teikti 
paslaugas ne tik savo gaminamiems baldams. Jų sukurtiems baldams taip pat 
suteikiamas 5 metų garantinis laikotarpis.  

Bendrovė taiko "čia ir dabar" taktiką, kuri orientuota į mažus, bet greitus pokyčius. Taip 
užtikrinama, kad jie nuolat diegia naujoves ir keičiasi.  

Galioja taisyklė, kad mūsų pardavėjai visada turi siūlyti klientui tvarų sprendimą, net jei jis 
paprastai kainuoja brangiau. Su pardavėjais buvo daug dirbama, kad jie įsisąmonintų 
tvarumo vertę, nes parduoti galima tik tai, kuo pats tiki.  

Viena iš naujausių bendrovių įgyvendintų idėjų - naujas stalo dizainas, pavadintas "Big 
Green". Ši idėja kilo gamybos darbuotojui pasiūlius efektyvesnį dizainą, kuris leistų sukurti 
dvigubai daugiau stalviršių ir iš to paties medžiagos kiekio bent 15 % sumažinti atliekų 
kiekį. Ši idėja turi ne tik teigiamą tvarumo, bet ir ekonominį poveikį. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Visos investicijos buvo atliktos iš nuosavų lėšų. Buvo naudinga, kad bendrovė turėjo daug 
ryšių su pasaulinio masto veikėjais, todėl kreipėsi į įmones ir paprašė surengti mokymus 
jų darbuotojams tam tikromis temomis. 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Pakuotė vis dar yra iššūkis. Įmonė gamina nestandartinius baldus, o tai reiškia, kad negali 
būti taikomas joks standartinis pakavimo sprendimas. Šiuo metu jie dirba šia kryptimi, 
ieškodami atsakymų. 

Minkšti baldai vis dar yra gana didelis iššūkis. Kai kurios pasaulinės bendrovės pradeda 
diegti didesnio masto naujoves, tačiau vis dar yra daug erdvės tobulėjimui. 



 

 

Iš pradžių kai kurie darbuotojai nenoriai ėmėsi pokyčių. Nors jie teigiamai vertino tvarumą, 
tačiau nerimavo dėl didesnių kainų ir vertės pasiūlymų klientams. Šį iššūkį padėjo 
išspręsti individualus įsitraukimas į pokyčių kūrimą, asmeniniai iššūkiai ir nuolatinis 
informuotumo didinimas. 

Kartais iššūkis yra pinigai. Kai kuriems sprendimams priimti reikia nemažų investicijų ir 
ne visada įmanoma vienu metu užtikrinti visą reikiamą sumą visiems pokyčiams. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Šios įmonės darbuotojai yra įmonės strategijos autoriai ir tvarumą laiko savo tapatybės ir 
asmeninės atsakomybės dalimi. 

Strateginis dėmesys tvariai ir žiedinei praktikai leido pertvarkyti buvusių tiekėjų tinklus. 
Dabar įmonė turi tvirtesnius ir labiau verte pagrįstus tiekimo tinklus, kurie nėra pagrįsti 
išimtinai ekonominiais aspektais. Jis veikia ir kaip paramos bei mokymosi tinklas. 

"Big Green" stalo dizainas yra sėkmingas. Tai ekologiškesnis ir vienas iš geriausiai 
parduodamų bendrovės gaminių. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Kurkite pokyčius kartu su darbuotojais. Jie turi būti ir jaustis neatsiejama įmonės 
strategijos dalimi. Asmeniniai iššūkiai ir individualūs pavyzdžiai gali padėti kurti naują 
kultūrą. 

Visi turi suprasti - kitaip nebus. Visi turės pasikeisti ir tapti tvaresni bei žiediniai. Net jei 
manote, kad šis pokytis nėra lengvas, nereikėtų pamiršti, kad vėliau - bus dar sudėtingiau. 
Geriau būti priekyje savo konkurentų, nes tai gali atnešti ir ekonominės vertės. 

  



 

 

 

   

9. GREENFILL3D ir jos 
novatoriškas darbas ekologiško 
3D spausdinimo srityje 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2021 m. 
 

 
Pramonė: 3D spausdinimas 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Centrum Druku 3D su GREENFILL3D prekės ženklu yra 
Pawel Slusarczyk įkurta įmonė, veikianti trijų sričių sankirtoje: 
1. Ekologiškų bioplastikų, pagamintų iš biologiškai skaidžių arba perdirbtų medžiagų, į 
kurias įmaišyta natūralių ingredientų (pvz., kviečių sėlenų), gamyba. Trys revoliucinės 
bendrovės naudojamos medžiagos: GF3D Branfill3d (kviečių sėlenų medžiaga), 
BioWOOD (medienos miltelių medžiaga) ir BioCREATE (kompostuojamoji medžiaga), 
2. 3D gamyba naudojant šias medžiagas (reklaminiai stendai, dovanos, reklaminiai 
įtaisai), 
3. Didžiausio internetinio portalo apie 3D spausdinimą Lenkijoje 
https://centrumdruku3d.pl/ valdymas, 3D spausdinimo mokymai ir konsultavimo 
paslaugos. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

2018 ir 2019 m. bendrovė CD3D Sp. z o.o., valdanti "Centrum Druku 3D" svetainę, bandė 
sukurti 3D spausdinimo bioprinterį, kuriame būtų naudojamos ne plastikinės gijos, o 
biomedžiagos, kad būtų galima kurti struktūras ląstelių kultūroms laboratorinėmis 
sąlygomis ir moksliniais tikslais. Pagrindinė idėja buvo sukurti naujoviškus kaulų 
implantus, atspausdintus iš bioinercinių ir biologiškai suderinamų termoplastinių 
medžiagų kompozito, prisotinto kaulų milteliais. Įdėjus implantą į paciento kūną, 
termoplastinė medžiaga turėjo ištirpti organizme nepakenkdama jo sveikatai. Išsiskyrę 
kaulų milteliai turėjo skatinti esamų kaulų augimą, ant tirpstančio implanto sukurdami 
naują kaulo struktūrą. 



 

 

Tuo pat metu bendrovė atliko koncepcinį darbą, susijusį su savo biospausdintuvų 
naudojimu 3D spausdinimui iš maisto likučių. 2019 m. bendrovė susitiko su MASPEX 
grupe, kuri išreiškė pirminį susidomėjimą šiuo sprendimu, tačiau tuomet 
bendradarbiavimas neįvyko. 

Idėja buvo įgyvendinta, tačiau joks investicinis fondas neleido plėtoti verslo ir gaminti 3D 
biospausdintuvų didesniu mastu. Galiausiai projektas buvo nutrauktas. 

2021 m. "Maspex Group" (viena didžiausių maisto produktų, pavyzdžiui, makaronų ir 
pusryčių dribsnių, gamintojų Lenkijoje) atvyko į "Centrum Druku 3D", kad surastų kitą 
būdą, kaip gaminti pakuotes ir reklamines aplikacijas. Priežastis buvo ta, kad popieriaus 
gamyba Kinijoje susidūrė su didelėmis gamybos ir logistikos problemomis, kurias sukėlė 
Covid19 pandemija, o ištekliai buvo riboti.  

Žiedinės ekonomikos idėja įkvėpė įmonę sukurti visišką "Maspex" įmonės žaliavos - 
gamybos atliekų (kviečių sėlenų) - apyvartą. CD3D savininkai nusprendė įkurti visiškai 
naują įmonę, skirtą šiai veiklos sričiai, ir atskirti ją nuo leidybos ir mokymo verslo. Taip 
gimė "GREENFiLL3D", kuri kviečių sėlenas pavertė 3D spausdintuvams skirta medžiaga. 
Turėdama didelį 3D spausdintuvų ūkį, GREENFill3D 3D spausdintuvais spausdina 
reklaminius stendus, kuriuose reklamuojami tie patys makaronai. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

3D spausdintuvui skirtos medžiagos gamybos etape buvo užmegztas bendradarbiavimas 
su įmone partnere, kuri taip pat kuria 3D spausdinimui skirtą medžiagą. Be to, pirmajame 
tyrimų etape dalyvavo Nacionalinė mokslų akademija ir jos mokslininkai. Pirminio 
apdorojimo etape jie naudojo kelis skirtingus sprendimus. Laboratorijos aplinkoje kai kurie 
projektai gali būti grynai moksliniai ir pramoninėje aplinkoje neveikia. Ši patirtis parodė, 
kad norint įsitikinti, jog kažkas veikia, reikia tai išbandyti realiame pasaulyje. Taigi, turite 
labai sąžiningai stebėti, ką daro laboratorija, ir nuolat užduoti jiems klausimus. Prieš 
pradedant gamybą, šios medžiagos turi būti tinkamai paruoštos.  

Šiuo metu įmonė daugiausia dėmesio skiria biologiškai skaidžių programų ir reklaminių 
stendų gamybai naudojant 3D spausdinimą. Tam jie įsigijo naujus 3D spausdintuvus, 
kurie yra iš esmės pakeisti ir pritaikyti biomedžiagų gamybos reikalavimams: pakeista 
programinė įranga, laidai ir įvairūs mechaniniai komponentai. Jie gamina nedidelius 
produktų kiekius, kad išvengtų perprodukcijos. Jie siūlo būtent tai, ko reikia klientui. 

Bendrovė mano, kad būtina keisti rinkodaros ir reklamos požiūrį ir ieškoti labiau žiedinių 
sprendimų. Jų iš 3D spausdintuvo pagamintos biologinės dovanos gali tapti proveržiu 
reklamos pramonėje. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Įmonė plėtėsi turėdama finansinių išteklių ir bendradarbiaudama su "Maspex" - žymiausiu 
Lenkijos maisto produktų gamintoju. 2022 m. gegužę Lenkijos institutas "Polski Instytut 
Badań I Rozwoju" (PIBiR) investavo 0,85 mln. PLN tolesniam GREENFILL3D 



 

 

technologijos vystymui ekologiškomis medžiagomis ir kito sprendimo, kaip spalvoto 3D 
spausdinimo, pritaikymui. 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Vienas didžiausių iššūkių buvo laukti finansinės paramos naujoviškiems spausdintuvams 
gaminti. Be to, paaiškėjo, kad Lenkijoje nebuvo susidomėjimo tokio tipo spausdintuvais. 
Biologiškai skaidžių medžiagų rinka Lenkijoje tik pradeda populiarėti. 

Trūkstant finansavimo, bendrovei teko atsisakyti idėjos gaminti originalius spausdintuvus. 
Tai buvo nesėkmė. Dėl to įkūrėjai patyrė labai sunkią patirtį. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Didžiausias įmonės pasiekimas - tai, kad ji tiekia naujas ekologiškas 3D medžiagas ir 
gaminius ir nebijo rizikuoti. 

3D spausdinimo dėka jie padeda kitoms įmonėms diegti žiedines technologijas, nes tai 
gali pakeisti visą logistikos procesą pramonėje. 3D spausdinimas niekada nepakeis 
masinės gamybos, tačiau galima išvengti, pavyzdžiui, atsarginių dalių sandėliavimo, nes 
3D spausdinimo dėka tokios dalys gali būti gaminamos pagal užsakymą, o ne kaupiamos. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Pradėdami pokyčius įmonėje arba kurdami naujovišką sprendimą, į visą procesą turite 
žvelgti labai nuolankiai. 

Reikia įgyvendinti mažus žingsnius. Būtų geriausia, jei su žmonėmis kalbėtumėte 
tinkamai. Tai nebūtų daroma ekologiniu požiūriu, nes jis yra abstraktus. Tai labiau 
ekonominis veiksnys: "tai leis mums pagreitinti procesus". Kaip galima panaudoti jau 
turimas medžiagas? Ekonominis veiksnys čia svarbiausias, o ekologija ateina kartu su 
juo. Įmonės pritaiko tai, ką jau turi (nulinės atliekos), ir nuo tokių mažų dalykų žengia 
toliau. Labai svarbu daryti dalykus, kurie naudingi įmonei ir kartu naudingi pasauliui ir 
aplinkai.  



 

 

 

   

10. "Handelek" ir "Rebread" - 
duonos gelbėjimo meistras, kad 
duona nenueitų perniek 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2017 m. 
 

 
Pramonė: Maistas 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Handelek - tai pusryčių bistro ir amatininkų kepykla, kurią 
2017 m. Krokuvoje įkūrė Katarzyna Młynarczyk. Ji turėjo aprūpinti gastronomijos 
patalpas duona, siūlydama tradicinius, Krokuvoje pagamintus, sveikus, natūralius 
pusryčius. 
COVID-19 pandemija lėmė lūžį įmonės istorijoje, o 2020 m. - naujo prekės ženklo 
"Rebread" sukūrimą, kuriame daugiausia dėmesio skiriama sprendimams, kaip išsaugoti 
duonos perteklių nuo švaistymo. Įmonė iki 20 proc. miltų pakeičia malta sena duona ir 
gamina naujus produktus, kuriems naudojama sena duona, pavyzdžiui, alkoholį, 
probiotikų gėrimus ir kosmetiką. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

"Handelek" savininkai jautėsi susiję su "nulinio atliekų kiekio" idėja, todėl stengėsi 
nešvaistyti gaminamos duonos. Prieš pandemiją vietinis ūkininkas iš jų surinkdavo 
neparduotą duoną ir naudodavo ją kaip pašarą gyvuliams. 

Niekas nemanė, kad COVID-19 pandemija 2020 m. gali paveikti bendrovės vystymąsi 
visiškai nežinoma kryptimi. Uždarymas privertė vietos ūkininką nustoti rinkti duonos 
perteklių.  

Lenkijoje duona yra šventa, o jos švaistymas - šventvagystė. Todėl antro gyvenimo 
suteikimas pasenusiai duonai Lenkijoje turi ypatingą simbolinę reikšmę. Štai kodėl 
savininkai negalėjo leisti, kad duona būtų švaistoma, ir ėmė svarstyti, ką daryti, kad duona 
nebūtų švaistoma. 



 

 

 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Visam žiedinės ekonomikos procesui įgyvendinti prireikė vienerių metų. 

Susidūrę su neparduotos duonos švaistymo problema, "Handelek" savininkai ėmė ieškoti 
įkvėpimo internete. 

Jie sužinojo, kad iš senos duonos galima pagaminti aukštos kokybės alkoholio. 
Uždarymas skatino kūrybiškumą. Po šešių mėnesių neparduotos duonos rinkimo jie 
nuvežė 0,5 tonos į spirito varyklą, iš kurios buvo pagaminta apie 550 butelių spirito. 
Paaiškėjo, kad tai buvo unikalaus skonio alkoholis, nes į pasenusią duoną buvo pridėta 
grūdų, riešutų ir spanguolių. 

Įkūrėjai nusprendė sukurti naują prekės ženklą "Rebread" ir įgyvendinti žiedinės 
ekonomikos modelį, panaudodami duonos perteklių ir kepykloje pakeisdami receptus į 
žiedinius - iki 20 proc. miltų pakeisdami malta sena duona ir iš senos duonos gamindami 
naują produktą, pavyzdžiui, kosmetiką. 

Jie susisiekė su kitomis Krokuvos kepyklomis, kurios tiekia neparduotą duoną alkoholiui 
gaminti. Pradėti laboratoriniai nesuvalgytos duonos sudėties ir savybių tyrimai. 
Remdamasi surinktais rezultatais, komanda pradėjo svarstyti, kaip būtų galima panaudoti 
pasenusią duoną. Tarpdisciplininė komanda, naudodama smegenų šturmo ir minčių 
žemėlapio metodus, dirbo kurdama naują duonos panaudojimo būdą. Komandos darbo 
rezultatas buvo idėja panaudoti pasenusią duoną duonos ir kosmetikos linijai perkepti. 

Bendrovė "Rebread" taip pat dirba su pasenusios duonos fermentacijos procesu ir 
naudoja tokias žaliavas gėrimams - rūgpieniui, duonai-bučai ir probiotiniams gėrimams - 
gaminti. Be to, kartu su Žemės ūkio universitetu jie kuria mėsos pakaitalą naudodami 
valgomuosius pelėsius - tai pasaulio mitybos ateitis. Paskutinis būdas - perdirbti jau 
atliekomis tapusią duoną į trąšas arba biodujas. 

Kartu su bendrove "Green Fill 3D" jie taip pat kuria 3D spausdinimo iš biologiškai skaidžių 
siūlų, pagamintų 40 proc. iš sudžiūvusios duonos, technologiją. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Mokslinių tyrimų projektams, susijusiems su pasenusios duonos panaudojimo 
pakartotinei gamybai bandymais, įmonė gavo paramą iš Mažosios Lenkijos verslumo 
centro - čekį inovacijoms. Tyrimai atliekami kartu su Krokuvos žemės ūkio universitetu. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Įgyvendindama uždarą duonos gamybos ciklą ir surinkdama pasenusią žaliavą, bendrovė 
susidūrė su problema, kad mažose kepyklose trūksta vietos neparduotiems kepiniams 
laikyti ir atskirti. Teko pakeisti duonos dėžes, kurios parduotuvėse užimdavo daug vietos. 



 

 

Ieškodama problemos sprendimo, komanda rėmėsi pagrindiniu įmonės principu: 
"Neperkame nieko naujo; remiamės tuo, ką turime, arba tuo, kas yra iššvaistyta iš kitų. 
Taip pat nenorime gaminti naujų maišelių ar taros su mūsų prekės ženklu". 

Jie rado dar vieną žiedinį sprendimą - iš kavos skrudinimo gamyklų atliekas naudojančius 
maišelius naudoti partnerių kepyklose užsigulėjusiai duonai surinkti. Maišai buvo pritaikyti 
"Rebread" poreikiams ir puikiai atlieka savo funkciją. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Vienas ryškiausių pasiekimų - įdiegtas uždaras duonos pertekliaus ciklas, kuris sumažina 
maisto ir duonos atliekų kiekį. Duonos pertekliaus panaudojimo procesas buvo 
išbandytas, ir bet kuri kepykla gali lengvai pradėti tokį procesą. Svarbu tai, kad duona, 
iškepta naudojant sumaltus pasenusios duonos likučius, pasižymi geresnėmis savybėmis 
ir gali būti ilgiau laikoma. 

Įmonė už visas idėjas ir veiklą užėmė 1-ąją vietą konkurse "GOZ Biznes - Lider Małopolski 
2022" ("Žiedinis verslas - regiono lyderis 2022"). 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Žiedinė veikla yra pelninga. Iki šiol daugelis kepyklų klausė "Handelek" savininkų, ar 
pelninga surinkti pasenusią duoną ir paversti ją miltais. Juk pigiau naudoti šviežius miltus. 
Šiuo metu, kai dėl klimato krizės ir karo Ukrainoje kilusių maisto kainų ir ribotų grūdų 
atsargų niekas neklausia, ar tai pelninga. Neparduoto maisto išsaugojimas yra nebe 
ekologinė tendencija, o būtinybė.  

Svarbiausia: uždara grandinė turi būti vietinė - tada galima pasiekti konkurencingas 
kainas ir klientui tinkamą kokybę. Negalima ignoruoti aplinkosaugos išlaidų. 

Kuriant žiedinius procesus, produktai ir procedūros neturi būti pakartotinė papildoma 
našta aplinkai: jie neturi būti energijai imlūs, didelės emisijos ir neturi generuoti gamybos 
pertekliaus. Labai svarbu, kad perdirbant atliekas nesusidarytų kitų probleminių atliekų. 



 

 

 

   

11. "Humana Nova" - tekstilės pramonė 
prisideda prie žmonių, pelno ir 
planetos sprendimų 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2011 m. 
 

 
Pramonė: Mada 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Atvejis atspindi juridinio asmens - socialinės įmonės 
(socialinio verslininko) "Humana Nova" veiklą sprendžiant tris aktualias šiandienos 
visuomenės problemas: tekstilės atliekų šalinimą, socialiai remtinų grupių įdarbinimą ir 
atsakingą pelno investavimą. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Socialinis kooperatyvas "Humana Nova Čakovec" buvo įkurtas 2011 m. įgyvendinant 
ESCO projektą "Socialinių kooperatyvų švietimas - naujos galimybės neįgaliesiems", kurį 
įgyvendino Autonominis centras - ACT (dabar ACT Group). 

Siekdama socialinių, ekologinių ir ekonominių tikslų, ji ėmėsi spręsti vietos bendruomenės 
problemas. 2011 m. Međimurje apskrityje neįgalieji sudarė apie 10 % visų gyventojų 
(beveik dvigubai daugiau nei kitose apskrityse), o sisteminio sprendimo dėl jų įdarbinimo 
nebuvo. Apie 9 proc. gyventojų sudarė romų tautinės mažumos atstovai, kurie taip pat 
priklausė mažiau galimybių įsidarbinti turinčių asmenų grupei. Maždaug tuo pačiu metu 
Međimurje apskrityje žlugo tekstilės pramonė, todėl darbo neteko daug tekstilininkų. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Socialinis kooperatyvas "Humana Nova" yra socialinė įmonė, kuri sprendžia 3 opias 
šiuolaikinės visuomenės problemas: 

Socialiai atskirtų grupių integracija į visuomenę. 



 

 

Iniciatyva - MES ĮMONINAME neįgaliuosius ir kitas socialines grupes, kurių iššūkiai 
šiuolaikinėje visuomenėje neturi kokybiško atsakymo. Tokiu būdu kooperatyvas aktyviai 
prisideda prie darnaus vietos bendruomenės vystymosi, didina marginalizuotų žmonių 
pasitenkinimą ir gyvenimo kokybę bei mažina skurdą. 

Tekstilės pertekliaus šalinimas ir rūpinimasis planeta. 

Iniciatyva - MES ATSIKLAUSOME nuo tekstilės pertekliaus, jį perdirbant arba 
pakartotinai panaudojant, panaudojant iš antrų rankų arba perdarant. Vien 2020 m. jie 
užkirto kelią 400 tonų tekstilės gaminių patekimui į sąvartynus. Jie turi siuvyklą Čakovec 
mieste Kroatijoje. Jei naudoja naujas medžiagas, jie naudoja vietos kilmės medžiagas ir 
sertifikuotas ekologiškas medžiagas iš Turkijos. 

Kooperatyvas renka tekstilės gaminius, kuriuos žmonės atneša tiesiai į "Humana Nova" 
ir palieka viename iš jų konteinerių arba vietos komunalinių paslaugų įmonių, su kuriomis 
jie bendradarbiauja, perdirbimo aikštelėse. 

Naudojamą, t. y. dėvimą surinktų drabužių tekstilės dalį jie parduoda savo dėvėtų 
drabužių parduotuvėje, kur pratęsia jų naudojimo laiką. Iš netinkamos naudoti tekstilės jie 
taip pat išgauna medvilnę, kuri sukarpoma į pramoninius skudurus ir vėl parduodama 
pramonės sektoriui.  

Po atskyrimo likusi tekstilė perdirbama bendradarbiaujant su įmone "Zabok 
Regeneracija", kur ji patenka į šlifavimo, t. y. perdirbimo, procesą. Tokio perdirbimo metu 
išmesta tekstilė tampa vertinga žaliava - iš jos vėliau sukuriamas veltinis arba neaustinė 
tekstilė, kurią "Human Nova people" pakuoja, o "Regeneracija" eksportuoja į Europos 
Sąjungą. Taip jie panaudoja visus surinktus audinius ir užbaigia procesą, kurio metu 
išmesta tekstilė įgauna naują funkciją, o žmonės - galimybę gyventi orų gyvenimą. 

Pelno investavimas į tolesnę plėtrą ir išlikimą. 

Iniciatyva - MES INVESTUOJAME pelną į darbo vietų išsaugojimą, naujų kūrimą, tolesnį 
verslo vystymą ir plėtrą, t. y. į bendruomenės gerovę. Pagrindinis "Humana Nova" tikslas 
- socialinis poveikis, gautas pelnas naudojamas kooperatyvo tikslui įgyvendinti. Nors 
kooperatyvas yra teisiškai įsteigtas verslo subjektas, jo nariai dalijasi valdymu. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Parama gauta iš valstybės dotacijų ir ES fondų. Tačiau daugiau kaip 95 % lėšų, skirtų 
verslo tvarumui ir plėtrai, yra susijusios su darbu rinkoje ir produktų bei paslaugų 
pardavimu. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Jos niekada nesulaukė tvarios paramos nacionaliniu ir regioniniu lygmenimis, be to, dėl 
kooperatyvo teisinės formos jos negalėjo dalyvauti viešuosiuose konkursuose. 



 

 

Iškilo problema dėl mažos valstybės paramos mažesniam neįgaliųjų produktyvumui (o 
marginalizuotoms grupėms paramos iš viso nebuvo ir nėra). Be to, subsidijos 
nepadengdavo visų išlaidų, patiriamų dėl darbuotojų sveikatos problemų. Sumažėjęs 
neįgaliųjų darbo našumas ir didelis nedarbingumo lygis - tai iššūkiai, su kuriais susidūrė 
(ir vis dar susiduria) Humana Nova. Po to 22 mėnesius truko minimalaus darbo 
užmokesčio visiems darbuotojams (įskaitant vadovą) laikotarpis, kad visi darbuotojai 
išsaugotų darbo vietas. 

Organizacinės struktūros ir kultūros pokyčiai, kurių buvo imtasi siekiant tvarumo, sukėlė 
konfliktų tarp darbuotojų ir kooperatyvo narių. Atsižvelgiant į tai, kad pokyčiai buvo 
neišvengiami siekiant išlikti ir užtikrinti verslo tvarumą, jie buvo sėkmingai įgyvendinti. 
Tačiau prieš tai buvo sugaišta daug laiko "įtikinėjant" darbuotojus naujų darbo metodų 
svarba ir ugdant asmeninę atsakomybę. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Tekstilės atliekų tvarkymo modelį Europos tinklas, atstovaujantis socialinėms įmonėms, 
veikiančioms žiedinės ekonomikos srityje, RREUSE pripažino geriausiu Europoje.  

2022 m. "Humana Nova" neseniai gavo Europos klimato iniciatyvos (EUKI) apdovanojimą 
"Climate Champion Award" pagal projektą "Klimato tiltai". kurio tikslas - siekti tarptautinio 
bendradarbiavimo sprendžiant klimato kaitos problemas ir įgyvendinant "Pietryčių 
Europos žaliosios darbotvarkės" tikslus. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Planuojant pertvarkos procesą būtina atsižvelgti į ilgalaikius įmonės tikslus ir jos ekologinį, 
ekonominį bei socialinį poveikį žiedinei ekonomikai. Pereiti prie žiedinės ekonomikos 
būtina siekiant atkurti ekologinę pusiausvyrą, išlaikyti ilgalaikį ekonominį stabilumą, 
planetos saugumą ir žmonijos išlikimą ateityje. Ši žinia yra tokia: "Kuo greičiau, tuo 
geriau". Perėjimo prie žiedinės ekonomikos privalumai yra šie: iki minimumo 
sumažinamos žaliavų, transportavimo, sandėliavimo, atliekų šalinimo ir atliekų perdirbimo 
į žaliavas sąnaudos. 

Taip pat būtina pagalvoti, kurioje verslo proceso dalyje galima įgyvendinti žiediškumo 
modelį, palaipsniui diegti priemones atskirose proceso ar vertės grandinės 
sudedamosiose dalyse, kurios prisideda prie gamtos išteklių išsaugojimo ir daro teigiamą 
poveikį aplinkai.  

Pereidamos prie žiedinės ekonomikos, įmonės turėtų nelikti vienos, o užmegzti 
simbiozinius santykius su kitomis įmonėmis. Įmonių bendradarbiavimas simbiozės 
principu užtikrina visų dalyvaujančių šalių naudą ir daro teigiamą poveikį visuomenei, 
ekonomikai ir aplinkai.  



 

 

 

   

12. Interlux 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1994 
 

 
Pramonė: Medicina 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: "Interlux" platina medicinos, mokslo, veterinarijos, 
diagnostikos ir chirurgijos produktus, darbo vietų higieninio įvertinimo sistemas, 
laboratorinę įrangą, in vitro diagnostikos reagentus ir vienkartinius medicinos prietaisus 
Lietuvos, Latvijos ir Estijos rinkose. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Tvarumas visada buvo įmonės vertybių pagrindas, tačiau didžiausią postūmį suteikė 
siekis teikti aukščiausios kokybės paslaugas ir prekes. Taigi ekologija taip pat atsirado iš 
šio požiūrio taško. Papildomas įkvėpimas atsirado, kai nusprendėme prisijungti prie JT 
pasaulinio poveikio programos. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

"Interlux" grupės įmonės yra sukūrusios, įdiegusios ir sertifikavusios aplinkos apsaugos 
vadybos sistemą pagal LST EN ISO 14001:2015 reikalavimus. Taigi, Grupės įmonėse 
jau veikia integruota kokybės ir aplinkos apsaugos vadybos sistema. Parengtos 
aplinkosaugos procedūros, jos sėkmingai veikia ir yra atsakingai prižiūrimos. 

Priimdami sprendimus dėl naujų tiekėjų ar partnerių, "Interlux Group" įmonių vadovai 
laikosi nustatytos procedūros, kad įvertintų potencialaus partnerio tvarumą, produkto 
gamybos proceso atitiktį ISO 14001:2015 standartui ir galimą poveikį aplinkai. Jie siekia 
bendradarbiauti su socialiai atsakingomis, tvariomis, neteršiančiomis aplinkos įmonėmis, 
tiekiančiomis rinkai ekologiškus gaminius. Priimdami sprendimą dėl partnerystės, jie 
vertina viešai prieinamas potencialių partnerių tvarumo ataskaitas, atsakingą praktiką, 
tiekimo grandinę, naudojamų žaliavų ekologiškumą, poveikį aplinkai ir gaminių 



 

 

charakteristikas, kad įsitikintų, jog jie atitinka aukščiausius ekologiškumo, saugumo ir 
efektyvumo standartus. 

2015 m. priimta nauja automobilių politika, kuria siekiama sumažinti automobilių degalų 
naudojimą ir neigiamą išmetamųjų teršalų poveikį aplinkai. Pagal šį dokumentą, įmonei 
perkant automobilį taip pat reikia įvertinti ilgalaikes prognozuojamas bendras nuosavybės 
sąnaudas (TCO), kad būtų pasiektas investicijų tvarumas ir aplinkosauginis tvarumas. Į 
ją įeina turto vertės nusidėvėjimas; degalų sąnaudos (remiantis įmonės degalų norma); 
padangų pirkimo ir keitimo sąnaudos (darant prielaidą, kad vieno padangų komplekto rida 
yra 40 000 km); techninės priežiūros sąnaudos; draudimo sąnaudos; ir įstatymais 
nustatyti mokesčiai. Politikoje taip pat reglamentuojamos "leistinos išlaidos", susijusios 
su tarnybinių automobilių įsigijimu ir įrengimu. Jos apibrėžiamos kaip išlaidos, skirtos 
palengvinti darbo funkcijų vykdymą, apsaugoti darbuotojų sveikatą ir saugą, išsaugoti 
įmonės turto vertę ir sumažinti poveikį aplinkai. 

"Interlux", kaip tiekėja, užtikrina, kad visų jos parduodamų prekių pakuotės būtų 
perdirbamos. Jie yra sudarę sutartį su PTO (Pakuočių tvarkymo organizacija) ir moka už 
tiek pakuočių, kiek jų parduoda mūsų klientams. 

Įsteigus tiekimo grandinės vadovo, pirkimų vadovo ir komercijos vadovo pareigybes, 
bendrovė pradėjo daugiau dėmesio skirti tiekimo grandinės valdymui, tiekėjų atrankai ir 
tvarumui. Valdant tiekimo grandinę, pirkimų vadybininkas ir tiekimo grandinės vadovas 
turi užtikrinti, kad įmonėje naudojami įrankiai, įranga ir kitos prekės atitiktų aplinkosaugos 
standartus. Kad pakuotės būtų perdirbamos, o įmonė stengiasi pirkti produktus, kurių 
poveikis ekologijai kuo mažesnis ir kurie nekenkia žmonių sveikatai. Komercijos vadovas 
užtikrina, kad šie procesai būtų tinkamai prižiūrimi ir stebimi. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą. 

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Sunkiausia buvo išlikti ramiam, susidūrus su rinkos kolegomis, kurie ne visada laikėsi tų 
pačių vertybių ir kartais per trumpą laiką pasiekdavo daug geresnių finansinių rezultatų. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Aplinkos apsaugos vadybos sistemos kūrimas, diegimas ir sertifikavimas pagal LST EN 
ISO 14001:2015 reikalavimus. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 



 

 

Jie tiki, kad žiedinės ir tvarios veiklos principas padeda pritraukti geriausius rinkos 
specialistus. Strateginėje srityje tai padeda bendradarbiauti su pasaulyje pirmaujančiomis 
organizacijomis, kurių vertybės sutampa.  

Be to, anksčiau ar vėliau šios vertybės suteiks konkurencinį pranašumą prieš tuos, kurie 
tokių dalykų nevertina. Būkite kantrūs!  



 

 

 

   

13. KLIK - gyventi ir kvėpuoti 
žiediškumu verslo aplinkoje 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2020 m. 
 

 
Pramonė: Konsultacijos 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Žiedinio verslo iniciatyvų, kurias vykdo KLIK kooperatyvas, 
aprašymas ir kasdienis gyvenimas žiediniu principu verslo operacijose - nuo žiedinio 
biuro dizaino iki kasdienių biuro operacijų ir projektų / konsultacijų. Šis atvejis atspindi 
verslo subjektą, gyvenantį žiedinės ekonomikos principais iki galo ir visiškai jiems 
atsidavusį, nepaisant kliūčių. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Energetikos kooperatyvas KLIK buvo įkurtas siekiant prisidėti prie energetiškai 
nepriklausomo miesto kūrimo ir vietos bendruomenės energetinio perėjimo. 

Kooperatyvo tikslas - skatinti vietos gyventojus investuoti į atsinaujinančius energijos 
šaltinius tiek viešuosiuose projektuose, tiek savo namų ūkiuose, padėti gyventojams kurti 
ir taikyti atsinaujinančios energijos projektus, būti vieta, kurioje sprendžiami visi su 
energetika, klimatu, gyvenimo kokybe susiję klausimai, ir būti pokyčių savo vietos 
bendruomenėje iniciatoriumi.  

Jie neturėjo perėjimo prie žiedinės ekonomikos proceso, nes nuo pat pradžių bandė ir 
stengėsi laikytis nulinio atliekų kiekio ekonomikos modelio. Pats jų įkūrimo tikslas - skatinti 
žiedinę ekonomiką, pirmiausia atsinaujinančiųjų energijos išteklių srityje. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

"Križevci - saulės stogai" - pirmasis Kroatijoje grupinių piliečių investicijų į atsinaujinančius 
energijos šaltinius projektas, paskatinęs juos, kaip investuotojus ir piliečius, įsteigti vietos 
energetikos kooperatyvą, kuris padės piliečiams pereiti prie energijos tiekimo ir 



 

 

atsparumo klimato kaitai. Kartu su miestu jie atidarė Energetikos ir klimato biurą, kuris 
konsultuoja, informuoja ir moko piliečius naudotis atsinaujinančiaisiais energijos 
šaltiniais. Jie sujungia juos su projektuotojais ir rangovais, turi įvairių žaliųjų technologijų 
parodų saloną, kad priartintų jas prie piliečių, ir bendradarbiauja su kitais vietos 
suinteresuotaisiais subjektais, kad vietos bendruomenėje pradėtų veikti kelios "klimato 
temos".  

Jie stengiasi, kad jų veikloje susidarytų kuo mažiau atliekų, ir viską, kas įmanoma, 
perdirbti ir pakartotinai panaudoti. Patį biurą jie iš dalies įrengė vadovaudamiesi 
pakartotinio naudojimo principu: iš padėklų ir medžio atliekų sumontavo pertvarą, priėmė 
augalus, kurių žmonės planavo "atsikratyti", biurą papuošė išmestais foteliais ir sofa, 
lentynomis ir kitais baldais, kurie buvo "skirti atliekoms". 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jiems padėjo vietos bendruomenė ir miestas - pavyzdžiui, jie gavo paramos dovanodami 
senus baldus, gėles ir kitus daiktus, skirtus erdvei papuošti.  

 

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Iššūkis tebėra bendradarbiavimas su partneriais ir valdžios institucijomis, kurios vis dar 
reikalauja daug spausdinti, nesilaiko skaitmeninių parašų ir reikalauja įmonės antspaudo, 
todėl KLIK vis dar turi be reikalo spausdinti dokumentus. Kadangi jie padeda piliečiams 
teikti paraiškas subsidijų konkursams, jiems tenka daug spausdinti be reikalo, nes visada 
reikia kažką atspausdinti, kad būtų galima pasirašyti arba užpildyti rankiniu būdu, o tada 
nuskenuoti, nors viskas galėtų būti skaitmeninė forma. 

Darbuotojai patys įsitraukia į šį procesą ir stengiasi mažinti savo veikloje susidarančių 
atliekų kiekį bei skatina kitas organizacijas daryti tą patį. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Kovos su energijos nepritekliumi centro įkūrimas, pagalba rengiant projektus, susijusius 
su žiedine ekonomika (energijos vartojimo efektyvumas, atsinaujinančių energijos išteklių 
naudojimas), švietimas apie perėjimo prie žiedinės ekonomikos naudą, pvz., energijos 
naudojimo žemės ūkyje srityje. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Jų klientai ir partneriai labai gerai reaguoja, kai mato, kad įrengdami biurą jie taiko 
pakartotinio naudojimo principą. Tai įdomu visiems ir yra didelis pliusas. Jie mano, kad 
būtinas tik švietimas ir konkretūs pavyzdžiai. Reikėtų pradėti nuo įmonių, kurios jau laikosi 
tokių principų, ir skleisti juos savo partneriams, kad visi galėtų prisidėti prie pertvarkos. 



 

 

 

   

14. "Luzem Zero Waste" parduotuvė, 
kuri pakeitė apsipirkimą naudodama 
pigias idėjas 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2020 m. 
 

 
Pramonė: Prekyba 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Tai vienas iš pavyzdžių, kaip labai populiarų verslą - mažą 
vietinę maisto prekių parduotuvę - paversti "nulinių atliekų" idėja. Aprašyto pavyzdžio 
žiedinė veikla gali įkvėpti mažų maisto prekių parduotuvių savininkus. Jas galima 
sėkmingai taikyti bet kurioje veikiančioje vietos parduotuvėje. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Maždaug 2018 m., prieš atidarant "Luzem Zero Waste Shop", įkūrėjas vis dar dirbo kitoje 
verslo įmonėje ir pirmą kartą su "nulinių atliekų" idėja susidūrė biuro aplinkoje. Ji suprato 
"nulinių atliekų" judėjimą ir pradėjo keisti savo kasdienį gyvenimą. Pavyzdžiui, ji su vyru 
nustojo pirkti vandenį plastikiniuose buteliuose ir pradėjo gerti vandenį iš čiaupo. Ilgainiui 
ji susidūrė su problema pirkdama prekes, nes Lenkijoje buvo nedaug parduotuvių, kuriose 
buvo galima nusipirkti produktų ir gauti juos supakuotus į savo tarą. Šeimininkė yra kilusi 
iš Ukrainos, kur tai gana populiaru turguose ir net kai kuriuose prekybos centruose. Ji 
matė, kad nėra tokios vietos, kur būtų galima nusipirkti viską, ko reikia, iš karto, pasvėrus 
produktą ir sudėjus jį į savo pakuotę, ir tuo metu kartu su vyru ieškojo idėjos pradėti savo 
verslą. Taigi pagrindinė motyvacija kilo iš asmeninių poreikių ir susidomėjimo judėjimu 
"zero waste". 

 

 

 



 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Pagrindiniai sprendimai buvo įgyvendinti parduotuvės projektavimo etape. Jie skatina 
pirkėjus atsinešti savo pakuotes, į kurias jie galėtų supakuoti pirkinius (su 5 % nuolaida). 

Įrengiant parduotuvę reikėjo apgalvoti kiekvieną elementą. Parduotuvėje buvo 
sumontuoti perdirbti baldai. Jie patys pasigamino lentynas dėžėms. Šaldytuvai buvo gauti 
iš antros apyvartos. Stiklainiai, kuriuose sudėtas asortimentas, pagaminti iš stiklo, kad 
būtų išvengta papildomo plastiko suvartojimo. Arbatos laikymo stiklainius padovanojo 
"Facebook" grupės žmogus, kuris norėjo jais atsikratyti. Pasklidus žiniai, daug žmonių 
atnešė stiklainius, kad galėtų naudoti toliau. Be to, savininkai daug skaitė apie produktų 
laikymą, kad jie kuo ilgiau išliktų švieži ir nebūtų švaistomas maistas. 

Norėdama pakeisti tradicinį maisto prekių parduotuvių verslo modelį, įkūrėja įkvėpimo 
sėmėsi keliaudama po užsienį, kur lankėsi "zero waste" parduotuvėse. Ji stebėjo, kaip 
produktai buvo pakuojami pagal svorį ir pristatomi pirkėjui. Savininkus taip pat įkvėpė 
internetas, tinklaraštininkai ir knygos apie nulinį atliekų kiekį. Jie pradėjo šiuos 
pasiruošimo darbus likus maždaug šešiems mėnesiams iki pandemijos. Jie taip pat 
važinėjo į ekologiškos ir nulinio atliekų naudojimo kosmetikos muges, kad išsirinktų 
geriausius produktus, kuriuos galėtų laikyti parduotuvėje. Jie įsitraukė į ekologiškos ir 
nulinio atliekų kiekio bendruomenės veiklą ir kūrė tinklus. Daug žinių jie įgijo iš patyrusių 
žmonių, kuriuos sutiko šiose mugėse, patarimų. 

2021 m. savininkai nusprendė atidaryti internetinę parduotuvę. Jie dar labiau pasistūmėjo 
CE transformacijos link, nes dabar siūlo pristatymą dviračiu "bumerango stiklainyje" - 
klientas gali išsinešti produktą namuose ir grąžinti stiklainį. Kiti žiedinio produktų 
pakartotinio naudojimo pavyzdžiai - maišai ir mediniai padėklai, ant kurių jie gauna birius 
krovinius. Parduotuvei skelbiant skelbimus, norintys žmonės juos surenka tolesniam 
naudojimui. Arba burbulinės plėvelės atveju, jie juos gavo iš kažko ir pakartotinai naudoja 
jau daugiau nei metus.  

Be to, bendradarbiaudami su bendrove "Foodsi", kuri parduoda "siurprizų" paketus su 
maisto produktais, kad jie nebūtų išmesti, jie pradėjo taikyti 60 % nuolaidą trumpai 
besilaikantiems produktams. Naudodamasis programėle, klientas užsisako trumpai 
galiojančių prekių pakuotę - mažą pakuotę už 10 zlotų, o didelę - už 25 zlotus (60 % 
pigiau). 

Bendrovė neuždirba pinigų iš pardavimo per "Foodsi", tačiau tai yra dar vienas 
veiksmingas reklamos kanalas. Klientai gali susipažinti su parduotuve, be to, maisto 
produktai nėra švaistomi. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 



 

 

Didžiausias iššūkis parduotuvei, parduodančiai pagal svorį, yra turėti didelį sandėlį 
birioms pakuotėms skirtiems produktams ir atskirą patalpą prieskoniams kolektyvinėse 
pakuotėse laikyti (dėl jų stipraus kvapo). Neseniai parduotuvė pakeitė savo vietą - dabar 
ji įsikūrusi rūsyje, kuriame vasarą vėsiau. Dabar ten yra pakankamai sandėliavimo vietos. 

Pasiekti klientus ir reklamuoti parduotuvės pasiūlymus taip pat yra iššūkis. Tačiau padėjo 
socialinė žiniasklaida ir tinklai. Žmonės pradėjo domėtis parduotuvės be pakuočių idėja, 
ir ji sulaukė didesnio lankytojų srauto. Be to, įkūrus internetinę parduotuvę, padidėjo 
pelnas. Pažanga vyksta lėtai, tačiau pastebima kilimo tendencija, o internetinė 
parduotuvė suteikia vilties pažangai. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Ryškiausias parduotuvės savininkų pasiekimas - sumaniai (su šypsena ir juokais) 
paskatinti pirkėjus ateiti apsipirkti su savo pakuotėmis ir sukurti "bumerango stiklainių" ir 
net plastikinių buteliukų kosmetikai apyvartos sistemą. Klientai puikiai žino, kad į 
parduotuvę gali atnešti nereikalingus stiklainius ir nusipirktus plastikinius buteliukus, indų 
plovimo skysčius ir kosmetikos priemones. Jei parduotuvė dar nedirba, kartais jie palieka 
butelius ir dėžutes prie durų. Taip parduotuvė suteikia naują gyvybę ir uždaro kilpą 
maždaug 300 stiklainių per mėnesį. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Parduotuvės įkūrėjai mėgsta dalytis savo patirtimi ir žiniomis su kitais. Jie padėjo įsteigti 
"nulinių atliekų" parduotuvę kitame mieste. Jie nelaiko to konkurencija. 

Jie mano, kad tokie sprendimai turėtų būti skatinami, kad žmonės galėtų pirkti pagal svorį, 
savo pakuotėse, ir taip visi galėtume sumažinti susidarančių atliekų kiekį. Kiekviena 
vietinė maisto prekių parduotuvė gali žengti vieną mažą žingsnį, kad nebūtų švaistomas 
maistas ir produktai. Paprastas žingsnis - užmegzti bendradarbiavimą su "Foodsi" arba 
sukurti punktus, kuriuose būtų galima dalytis maisto pertekliumi ir nereikalingais 
produktais, stiklainiais ir daugkartinio naudojimo maišeliais.  



 

 

 

   

15. MIRET - ekologiška avalynė  

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2018 m. 
 

 
Pramonė: mada (avalynė) 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Miret yra įmonė, kurianti ekologišką avalynę, sukurtą taip, 
kad darytų kuo mažesnį poveikį aplinkai. Įmonės idealas - kurti tvarius gaminius, kurie 
būtų kompostuojami, perdirbami, gaminami iš atsinaujinančių biologinių tvariai užaugintų 
medžiagų, gaunami vietoje, gaminami vietoje, būtų itin patvarūs ir neutralizuotų CO2. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Bendrovės "Miret" įkūrėjai suprato, kad turi visiškai pakeisti avalynės dizainą, todėl ją 
išardė ir jos gamybai pasirinko visiškai naujas ir natūralias medžiagas padams, vidui, 
viršutinei ir išorinei dalims. Jie tikėjo, kad tai vienintelė kryptis, kuria galima eiti, 
atsižvelgiant ir į aplinką, ir į mūsų pėdas. Jie pasitelkė augalų, kurie saulės šviesą, 
vandenį ir CO2 paverčia vertingomis ir patvariomis medžiagomis, iš kurių galima gaminti 
avalynę, galią. Be augalų, jie taip pat naudoja vilną. Jie renkasi stipriausius natūralius 
pluoštus, kad sukurtų kokybišką ir patvarų gaminį. Jie taip pat laikosi "nulinio atliekų 
kiekio" politikos ir užtikrina, kad pakuotėse nebūtų naudojamas plastikas. Klientams jie 
siūlo panaudotas pakuotes panaudoti iš naujo arba perdirbti. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Pasinaudodami savo gamybos patirtimi, jie iš pagrindų pertvarkė sportbačius, kad jie 
atitiktų gamtą. "Miret" įkūrėjams tai buvo pokytis, apimantis jų asmeninę transformaciją, 
verslo aplinkos pokytį ir galiausiai pramonės pokytį. Šiame procese dalyvavo visa įmonė. 
Bendrovėje "Miret" jie mokėsi iš tyrinėjimų, mokymų, konsultacijų ir išorės paramos. 

2019 m. jie išleido savo pirmosios kartos 97 % ekologiškus MIRET sportbačius ir pardavė 
800 porų. Jie sulaukė daugybės atsiliepimų, o tai yra viena iš priežasčių, dėl kurių jie 
stumtelėjo voką ir sukūrė gerokai patobulintus antrosios kartos ekologiškus sportbačius. 



 

 

Kodėl 97 %? Nes tai sudėtinga ir brangu. Jie penkerius metus kūrė MIRET 97 % 
superekologiškus sportbačius. Tai reiškia, kad jie pagaminti beveik vien tik iš natūralių 
medžiagų, saugių aplinkai ir jūsų sveikatai. Likusius 3 % sudaro sintetiniai klijai ir 
poliesterio siūlai. Šiuo metu jie tvarkosi ir su šiais 3 %. Jų vizija - sukurti 100 % 
ekologiškus ir namuose kompostuojamus sportbačius, ir su kiekviena nauja karta MIRET 
sportbačiai vis labiau artėja prie šio tikslo. 

"Miret" sportiniai bateliai yra vieninteliai pasaulyje, kurie turi OEKO-TEX STANDARD 100 
ženklą visam gaminiui, o ne tik tam tikroms jo sudedamosioms dalims. Šis ženklas reiškia, 
kad MIRET sportbačių sudėtyje nėra žmogaus sveikatai kenksmingų toksinių medžiagų. 
MIRET sportbačiais lengvai sukursite ir palaikysite sveiką aplinką savo kojoms. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Verslo plėtrai jie naudojo sutelktinį finansavimą ir rizikos kapitalą. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Didžiausias iššūkis buvo rasti naujų įmonių, kurios galėtų įgyvendinti mūsų ekologiškos ir 
perdirbamos avalynės viziją, nes tradicinė avalynės pramonė vis dar atsilieka. Prireikė 
daug tyrimų, kelionių, pokalbių ir derybų, tačiau joms pavyko. Jos orientuojasi į naujo tipo 
vartotojus, kurie didžiuojasi galėdami dėvėti ne tik modernų ir stilingą gaminį, bet ir yra 
ekologiškai sąmoningi. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Esame laimingesni, nes darome kažką naudingo planetos ir visos visuomenės ateičiai. 
Atvėrėme naujų klientų ratą, kuriems siūlome įvairių savo produktų. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Svarbiausia turėti daug ryžto, atkaklumo ir supratimo, nes reikia daug eksperimentuoti ir 
bandyti bei klysti. Tai ilgalaikis procesas, kurio rezultatas yra abejotinas. 

 

   

16. PELIENAS - plastikas kaip 
sprendimas, o ne problema 

 



 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2017 m. 
 

 
Pramonė: Pakuotės 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Prisidėjimas prie žiediškumo - plastikinių gaminių gamyba 
nenaudojant žaliavų, t. y. tik iš plastiko atliekų, ir jaunimo švietimas apie plastiko 
perdirbimo svarbą. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Pagrindiniai motyvai buvo rinkos būklė ir gamybos ateitis. Plastikinių gaminių suirimo 
laikas svyruoja nuo 100 iki 1000 metų, todėl plastiko atliekos užima daug vietos 
sąvartynuose. Nuo 2019 m. jie pradėjo gamybą pagal žiedinės ekonomikos principą, su 
kuriuo nori sumažinti sąvartynuose šalinamų atliekų kiekį iki mažiau nei 20 proc. Jie veikia 
žiedinės ekonomikos sąlygomis, nenaudodami pirminių žaliavų, todėl, ES skaičiavimais, 
jie prisidėjo prie CO2 kiekio sumažinimo 62 proc. Jų vizijoje svarbus aspektas yra 
ikimokyklinio amžiaus vaikų ir moksleivių švietimas apie tai, kaip gaminti perdirbtus 
gaminius, ir apie plastiko perdirbimo naudą žmonėms ir gamtai. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Iš 100 % plastiko atliekų jie gamina plastikines daugumos statybos produktų dalis. Be to, 
jie taip pat turi edukacinių interesų - gamina žaislus iš 98 % plastiko atliekų ir 2 % dažų. 
Jų tikslas - turėti gamyklą, pagamintą iš 100 proc. atliekų ir be atliekų. 

Jų gamyklą sudaro trys dalys: perdirbimo dalis, gamybos cechas ir gaminių pakavimo 
vieta. Net 95 proc. jų gaminių, priklausomai nuo medžiagos sudėties, gaminama iš įvairių 
plastiko atliekų, pavyzdžiui, plastikinių maišelių ir kitų plastikinių gaminių. 

Investicijos buvo skirtos mašinoms ir specifinėms žinioms. Tačiau kuriant naujus 
produktus nuo nulio dalyvavo visa įmonė. Nuo pat pradžių jie turėjo savo medžiagas, t. y. 
plastiko atliekas. Svarbu buvo gauti visus sertifikatus ir licencijas, o tam reikėjo laiko, 
ištvermės ir pinigų. Tačiau dabar jie netgi plečia savo gamybos pajėgumus į naujas 
gamybos linijas, derindami įvairias atliekas (plastiko ir medienos). 

Privačios specializuotos įmonės joms atveža įvairias plastiko atliekas. Jos jas rūšiuoja, 
smulkina ir paverčia granulėmis, iš kurių gamina savo produktus. Jos turi keturias 
gamybos šakas, iš kurių trys susijusios su medžiagų perdirbimu. Jie gamina statybinius 
gaminius, pagamintus iš 100 % perdirbto plastiko, ir kas mėnesį plečia jų sudėtį. Džiugu 



 

 

tai, kad 98 % jų gaminių užpilami į betoną ir ten lieka visam laikui. Jie taip pat turi 
sanitarinę programą. Jie gamina du skirtingus sanitarinius rinkinius, pavyzdžiui, vandens 
sifonus, ir šiuo metu šioje srityje bendradarbiauja su stipriausiomis Kroatijos įmonėmis.  

Iš pradžių jiems kilo daug problemų, kol pavyko įsisavinti, ką iš kokios medžiagos galima 
gauti. Dvejus metus jie tiesiog kūrė šią idėją, siekdami išsiaiškinti, kaip geriausiai 
panaudoti tą medžiagą ir iš jos gauti tam tikros kokybės gaminį, nes iš tiesų negalima 
perdirbti visų iš plastiko pagamintų daiktų.  

Be gamybos, jie taip pat aistringai siekia mokyti ateities kartas, kaip svarbu perdirbti ir 
kaip kurti perdirbtus gaminius. Jie tiki, kad jaunosios kartos, jei jos bus išmokytos anksti, 
galės tapti savo tėvų mokytojais apie plastiko perdirbimo ir tinkamo šalinimo svarbą. 
Naudodamiesi jų 2D ir 3D žaislais vaikai gali greitai sužinoti pagrindines sąvokas, kurių 
jie nori juos išmokyti. Šioje srityje jie yra ketvirtoji įmonė pasaulyje, gaminanti žaislus iš 
perdirbtų medžiagų, o Kroatijoje - pirmoji. Jie gavo visus reikiamus leidimus prekiauti 
žaislais, nes produktą išbandė ir Kroatijos visuomenės sveikatos institutas. Jie taip pat 
pasirašė sutartį su futbolo klubu "Hajduk" dėl keturių gaminių. Dėl žaislų pardavimo jie 
derasi su šalies mažmeninės prekybos tinklais ir didele korporacija Argentinoje. Jie 
aktyviai veda vaikus į patalpas, kad parodytų jiems, ką daro; be viso to, jie sukūrė 
mokomuosius katalogus apie su plastiku susijusius faktus. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Verslo pradžioje jie gavo paramą iš apskrities ir bankų, tačiau šiame pažangesniame 
žiedinės ekonomikos etape, apimančiame atliekų tvarkymą ir perdirbimą, jiems pritrūko 
paramos. Jie būtų norėję gauti didesnę paramą iš vyriausybės, nes jie vieninteliai vykdo 
visą procesą. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Jie turėjo nedaug žinių apie atliekų apdorojimą ir mokėsi iš naujo. Tačiau jie visi buvo 
pasiryžę siekti sėkmės ir džiaugėsi kiekvienu mažu žingsneliu, kurį žengė savo užsibrėžta 
kryptimi.  

Jų apskrityje žmonių mąstymas apie perdirbimą ir žiedinį judėjimą vis dar yra gana 
elementarus - kaip jau minėta, jie nusprendė pradėti nuo ikimokyklinio amžiaus vaikų 
ugdymo, siūlydami darželinukų ugdymą. Tokiu būdu vaikai ugdo savo tėvus namuose. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Darbuotojai yra laimingesni, nes daro kažką naudingo savo vaikų ateičiai ir visuomenei 
apskritai. Dėl savo gaminių, įskaitant žaislus vaikams, įvairovės Mold atvėrė naują klientų 
ratą ir tapo pirmąja įmone Kroatijoje. Spręsdami plastiko taršos problemą, jie daro kažką 
dėl planetos. Be to, jų pajamos ir dydis auga - 2022 m., palyginti su 2021 m., jų pajamos 
finansiškai beveik padvigubėjo. 



 

 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Turėkite omenyje, kad finansai gaunami skirtingais verslo ciklo etapais. 

Eksperimentuokite ir kartokite (bandymų ir klaidų metodas) naujus dalykus ir produktus. 

Atkaklumas ilgainiui atsiperka.   



 

 

 

   

17. "PakMarkas" - stebėsena yra 
labai svarbi žiediniam judėjimui 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1994 
 

 
Pramonė: Pakuotės 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: PakMarkas yra pakuočių įmonė, įkurta 1994 m. Atsakomybė 
už aplinką paskatino įmonę priimti ekologišką filosofiją ir švarią aplinką paversti 
svarbiausiu įmonės prioritetu. Jie įdiegė išsamią stebėsenos sistemą ir kasmet skelbia 
socialinės atsakomybės ataskaitas. Jie investavo į infrastruktūrą, kuri leido sutaupyti 
pinigų ir gerokai sumažinti atliekų kiekį. Jie visiškai perėjo prie žaliosios energijos ir 
neseniai sukūrė keletą naujų tvarių produktų. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Pakmarko teritoriją supa žali laukai, klevai ir ežerai. Atsakomybė už aplinką ir noras ją 
išsaugoti paskatino įgyvendinti žaliosios filosofijos principus. Švari aplinka yra 
svarbiausias bendrovės prioritetas. Įmonėje įdiegta aplinkos apsaugos vadybos sistema 
ISO 14001, užtikrinama, kad būtų laikomasi visų šio standarto reikalavimų. Be to, savo 
veikloje vadovaujasi aplinkosaugos politikoje nustatytais principais. Jie nuolat jas peržiūri, 
kad jos būtų tinkamai pritaikytos. 

  

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Jie nuolat stebi poveikį aplinkai: stebime į orą ir vandenį išmetamų teršalų kiekį, 
popieriaus, plėvelių, fotopolimerų, elektros energijos ir dujų suvartojimą. Jie stebi 
gamybos proceso metu susidarančių pavojingų atliekų kiekius: rūšiuoja gamybos metu 
susidarančias atliekas: gofruotąjį kartoną, BOPP (dviašės orientacijos polipropileno 
plėvelę), PE (polietileną), PVC (polivinilchloridą) ir perduoda jas perdirbti. 2013 m. 
pabaigoje - 2014 m. pradžioje jie įdiegė modernią pastato valdymo sistemą, skirtą 
aušinimo sistemų būklei kontroliuoti. Ši sistema aptarnauja pramonines patalpas 



 

 

automatiškai palaikydama tinkamiausią oro temperatūrą. Moderni vėsinimo sistema 
suteikia galimybę nuotoliniu būdu valdyti klimatą ceche ir leidžia įmonei administruoti 
techninės priežiūros išlaidas.  

Kasmet Jungtinių Tautų pasaulinės platformos organizacijai ir visoms suinteresuotoms 
bendrovės šalims jos pateikia atnaujintą 12 mėnesių ataskaitinio laikotarpio socialinės 
atsakomybės ataskaitą. Ataskaitoje apžvelgiama, kaip laikomasi visų dešimties 
Pasaulinio susitarimo principų: žmogaus teisių, darbo, aplinkosaugos ir kovos su 
korupcija. 

2015 m. jie įsigijo modernią atliekų smulkinimo ir ištraukimo sistemą. Atliekų kiekis 
sumažėjo penkis kartus. Įrenginys buvo sumontuotas 2016 m. vasarą. 2016 m. įmonei 
suteiktas tarptautinis FSC® (Forest Stewardship Council) Gamybos grandinės 
sertifikatas.  Praėjusiais metais apie 90 % etikečių produkcijos buvo pagaminta ant FSC 
sertifikuoto popieriaus. 

Nuo 2018 m. "Pakmark" gaminiai gaminami naudojant tik žaliąją energiją.  

2021 m. jie pasiūlė klientams naujų produktų: 

Vandenyje tirpstančios etiketės. Tai ekologiškos, vandenyje tirpstančios etiketės, kurios 
suyra iki 100 %. Dėl šios priežasties etiketės yra visiškai saugios: nekenksmingos 
aplinkai, netoksiškos ir nedegios. 

"Flow-Pack" popierinė pakuotė. Tiesioginį sąlytį su maistu turinčių maisto produktų 
pakuotės. Ši lengvai perdirbama, biologiškai suderinama pakuotė yra proveržis tvarių 
pakuočių rinkoje. 

Viena iš naujausių jų iniciatyvų, kuria siekiama tapti draugiškesniems aplinkai, - 2021 m. 
vasarą prisijungti prie "Nature's Future" įsteigto Ateities pakuočių klubo. Klubas vienija 
įmones, kurios ieško būdų, kaip naudoti tvaresnes pakuotes, noriai dalijasi gerąja 
patirtimi, įgyvendina aplinkosaugos iniciatyvas ir didina visuomenės aplinkosauginį 
sąmoningumą. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Buvo atliktos 
tam tikros investicijos į infrastruktūrą, kurios leido sutaupyti pinigų ir sumažinti atliekų 
kiekį. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Didžiausias iššūkis - rasti arba sukurti tobulą sprendimą. Pakuočių sektoriuje yra daug 
galimybių tapti labiau žiediniu, tačiau kai kurie dalykai dar neišspręsti. Taigi, investicijos į 
šių sprendimų paiešką yra būtinos, tačiau kartais tai gali užtrukti ilgai. 

 

 



 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Kasmetinę tvarumo ataskaitą ir tai, kad visa jų produkcija gaminama naudojant 
atsinaujinančiąją energiją.  

Be to, pastaruosius kelerius metus jie nuolat investavo į naujų tvarių produktų, kuriuos į 
rinką išleidome 2021 m., kūrimą. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Švieskite darbuotojus atsakomybės ir supratimo, kad aplinkos apsauga ir išsaugojimas 
yra ne tik įmonės, bet ir kiekvieno asmens pareiga.  



 

 

 

   

18. "Sciarada Industria 
Conciaria" - tradicijos ir 
inovacijos 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1977 
 

 
Pramonė: Mada 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Sciarada - Toskanoje įsikūrusi odos rauginimo įmonė, 
vienintelė Toskanos odos srityje turinti "Bureau Veritas" sertifikatą. Sciarada didžiuojasi 
evolo® - rauginimo procesu, atitinkančiu žiedinės ekonomikos principus. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Įmonė pradėjo pertvarką žiedinės ekonomikos link, kad sumažintų žaliavų ir atliekų 
tvarkymo sąnaudas. Be to, daugybė bendrovės gautų sertifikatų liudija jos pastangas 
pereiti prie ekologinių inovacijų ir minimalaus poveikio aplinkai. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Energijos tiekimo srityje jie perka tik iš atsinaujinančiųjų energijos šaltinių pagamintas 
dujas. 

Neseniai jie atliko keletą tyrimų apie odos ekologiškumą. Rauginta oda negali būti 
biologiškai skaidi, tačiau ją vis tiek galima perdirbti, pakartotinai panaudojant atliekas. 
Taigi, jie stengiasi naudoti kuo mažiau potencialiai toksiškų cheminių medžiagų, o jų 
tyrimai parodė, kad net jei rauginta oda negali būti biologiškai skaidoma, ją galima 
kompostuoti. Palaipsniui jie stengiasi pašalinti kenksmingas medžiagas iš savo procesų. 

Padedami Bolonijos universiteto, jie galėjo patvirtinti, kad apie 9,5 proc. jų pagamintos 
produkcijos galima perdirbti ir vėl įtraukti į gamybos procesą. 



 

 

Anksčiau 100 kg odos rauginimui paprastai sunaudodavo apie 65 kg cheminių medžiagų. 
Dabar, naudodami naująjį patentuotą metodą, jie gali sunaudoti mažiau nei pusę (29 
kilogramus). 

Kartu su Bolonijos universitetu jie dirbo ir su natūraliais polimerais. Jie taip pat dirbo su 
(padangomis), kad gautų geresnius produktus nei polimerai, su kuriais jie dirbo iš pradžių. 

Bendrovė skiria daug dėmesio poveikio aplinkai klausimui ir stengiasi nuolat tobulinti 
verslo procesus, todėl "Sciarada" produktus gabena tik elektra varomomis transporto 
priemonėmis. 

2021 m. "Premiata" pristatė pirmuosius "apvalius" sportbačius, pagamintus iš "Sciarada" 
odos: ši regeneruota zomša buvo pagaminta naudojant procesą, vadinamą evolo®. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

"Sciarada" bendradarbiauja su Bolonijos universitetu, kad sukurtų ir išbandytų ekologinių 
inovacijų metodų veiksmingumą. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Kartų kaita: naujoji darbuotojų karta turi kitokias pažiūras nei vyresnioji, tačiau dažnai tai 
taip pat yra naudinga įmonei. 

Jie žino, kad egzistuoja augalinės kilmės produktai, tačiau dažnai jie neveikia taip gerai, 
kaip tie, prie kurių jie pripratę (pvz., chromo). Jie daug metų dirbo šioje pramonėje ir vis 
dar negalėjo pagaminti įdegio gaminio, kuris prilygtų jam.  

Kreipdamiesi į pardavėjus, jie paprastai neprašo pateikti žiedinės ekonomikos produktų. 
Dabar, bendraudami su pardavėjais, jie nesvarsto apie perdirbtas pakuotes, bet galbūt 
ateityje. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Sciarada mano, kad žiedinės ekonomikos metodai yra naudingi jų prekės ženklo 
įvaizdžiui, o kartais jie taip pat padeda sumažinti išlaidas ir optimizuoti pelną, be to, jie 
padeda kurti aplinkai palankią reputaciją. 

Jie yra gavę keletą sertifikatų, kurie patvirtina jų pastangas žiedinės ekonomikos srityje ir 
didina jų konkurencingumą rinkoje. "Sciarada" yra vienintelė bendrovė Toskanos odos 
rajone, turinti "Bureau Veritas" sertifikatą; tvarumas yra vienas iš jų ramsčių. Tai reiškia, 
kad siūlomas madingas aukščiausios kokybės gaminys, darantis nedidelį poveikį aplinkai. 

Vienas iš svarbiausių "Sciarada" pasiekimų - "evolo®", aštuonerius metus trukusių 
nuolatinių technologinių tyrimų, skirtų geresnei ir atsakingesnei ateičiai, rezultatas, odos 
apdirbimo būdas, kuriuo tausojama aplinka ir laikomasi žiedinės ekonomikos principų. 



 

 

Taikant šį metodą gerokai sumažinamas cheminių medžiagų naudojimas, ribojamas 
vandens švaistymas ir pakartotinai naudojamos žaliavos, nepridedant chromo. 

Taip pat yra kolekcija "DHERMA", kuri dėl savo savybių pasižymi itin universaliais 
gaminiais, tinkamais kurti bendrą avalynę, rankines ir odos gaminius. DHERMA - tai ne 
tik gaminio pavadinimas. Tačiau jis atspindi poreikio, kurį Sciarada jautė siekdama skatinti 
kompromisą tarp gamtos ir žmogaus, kad būtų kuriami gaminiai, darantys kuo mažesnį 
poveikį aplinkai, įgyvendinimą. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Įsipareigojimas vykdyti technologinius tyrimus, net jei tai užtrunka ilgai. Tai padės jūsų 
įmonei būti vienu žingsniu priekyje konkurentų. 

Nors aplinkosauga ir tvarumas turi būti svarbiausi prioritetai, kartais reikia būti ištikimam 
sau ir sutikti su kompromisais (pvz., kai augalinės kilmės alternatyvos negali užtikrinti 
tokios pat kokybės produkcijos). 

  



 

 

 

   

19. Tech-Art-Design Simon T - sekite 
savo širdimi ir aistra 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2010 m. 
 

 
Pramonė: Baldai 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Szymono Tkaczyko įkurta bendrovė "Tech-Art-Design" 
gamina dizaino baldus, naudodama automobilių variklius iš tokių automobilių kaip 
"Jaguar", "Mercedes", "Porsche", "Audi", "Maserati" ir BMW. Baldų kūrimas iš 
automobilių dalių yra ne tik perdirbimo verslas, leidžiantis sumažinti atliekų kiekį. 
Kurdama baldus iš automobilių dalių, įmonė padeda išsaugoti atminimą apie klientų 
mylimus automobilius, kurie, pavyzdžiui, buvo sunaikinti autoavarijose ir turėjo būti 
utilizuoti. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Keliaudamas jis sėmėsi įkvėpimo su baldų dizainu susijusiose vietose. Būdamas 
Nyderlanduose jis pastebėjo, kad individualiuose namuose garažai atlieka gyvenamojo 
kambario funkciją. Čia automobiliai dažnai buvo naudojami kaip dekoracija, pavyzdžiui, 
senas "Bugatti", kuris taip įrengtas atrodė fantastiškai. Tada jis nusprendė sujungti visus 
savo pomėgius ir atverti naują verslo kelią - automobilių elementus, pavyzdžiui, variklį, jis 
traktavo kaip dekoraciją ir iš automobilių dalių (variklių) pradėjo gaminti dizainerių baldus 
namams ir automobilių salonams. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Tyrimus jis pradėjo pasirinkdamas automobilių markes su aliumininiais varikliais. 
Paaiškėjo, kad daugelis iš jų buvo daugiausia Vokietijos ir Italijos gamintojų. Jis 
užsakinėjo juos iš visos Lenkijos. Projektą Szymonas pradeda nuo to, kad surado 
sportinės kilmės ir įdomios konstrukcijos V formos variklį, turintį specifinę konstrukciją. 
Savo projektuose Szymonas nusprendė sutelkti dėmesį tik į šį tipą. Varikliai paprastai yra 



 

 

naudoti, todėl jie nešvarūs ir turi tepalo nuotėkių, bet kartu visada yra visaverčiai. Toliau 
variklis išardomas iki paskutinio varžto. Kiekvieną jų sudaro maždaug 60 dalių ir 60 
mazgų. Nė vienas elementas negali būti praleistas plaunant rūgštimi, o aliuminio detalių 
atveju - smėliavimo, sodos smėliavimo, stiklo šlifavimo, t. y. įvairių metodų, suteikiančių 
norimą metalo tekstūrą. Tai iki aštuonių valandų trunkantys pirminio apdorojimo etapai. 
Po to detalės dažomos epoksidiniu gruntu, specialiu aliuminiui skirtu gruntu, kuris užpildo 
po smėliavimo atsiradusias akytes. Tada padengiama užsakovo pasirinkta tinkama 
spalva.  

Savininkas užtikrina, kad visos variklių valymo, techninės priežiūros ir baldų gamybos 
atliekos būtų rūšiuojamos ir siunčiamos šalinti, nes tai yra pavojingos atliekos. Visos 
metalo atliekos yra perdirbamos. Varikliams valyti ir dažyti Szymonas naudoja "valymo 
drabužius" - panaudotus tekstilės gaminius, netinkamus perdirbti. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Pertvarkos etape įmonė plėtėsi savo finansinių išteklių ir žinių dėka. Savininkas 
nesinaudojo jokia išorės parama. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Didžiausias iššūkis buvo sukurti techniką, kaip atnaujinti seną variklį, kad jį būtų galima 
naudoti kaip naudingą baldą. Savininkas susidūrė su keliomis techninėmis problemomis, 
tokiomis kaip didelis variklio svoris, metalo korozija, benzino kvapo pašalinimas, baldo 
pritaikymas namų sąlygoms ir daugeliu kitų. Techninės žinios, kurias jam perdavė senelis, 
tapo atspirties tašku daugeliui variklinių baldų projektavimo eksperimentų. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Šiuo metu Szymonas priima vis daugiau paraiškų iš užsienio, pavyzdžiui, iš Anglijos, 
Čekijos, Slovakijos, Ispanijos ir Vokietijos. Konkretaus kainoraščio nėra. Vertinimas 
kiekvieną kartą yra individualus. Kai kurie klientai pateikia variklį, kuris yra baldų 
pagrindas. Kiti prašo Szymono paieškoti konkretaus modelio, pavyzdžiui, "Jaguar". 

Labiausiai jis didžiuojasi bendradarbiavimu su Roleski įmonės savininku, kuris taip pat 
yra automobilių kolekcininkas. Jam jis paruošė stalą su ąžuoliniu stalviršiu iš "Jaguar E-
Type V12" - vieno iš labiausiai atpažįstamų automobilių pasaulio automobilių. Prie stalo 
prijungta sofa, foteliai ir "Jaguar" stiliaus šviestuvai. Visi jie buvo patalpinti dideliame 
salone, kuriame už stiklo buvo eksponuojama automobilių kolekcija. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Nusprendus keisti savo verslo kryptį, būtina sekti savo širdimi ir aistra. 



 

 

Svarbiausia - atkakliai tyrinėti žinias ir dirbti bandymų ir klaidų metodais, kol bus rastas 
tinkamas sprendimas.  



 

 

 

   

20. "Urban Embassy" - įsimintina 
patirtis kavos mėgėjams 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2021 m. 
 

 
Pramonė: Maistas 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Urban Embassy yra specializuota kavinė, kurios tikslas - 
palikti mažesnį pėdsaką aplinkai. Įmonė siūlo kavą ir įvairius kavos gėrimus, paruoštus 
iš specialių rūšių aukštos kokybės kavos, skrudintos vietinėse kepyklose. Taip pat 
gaminamas alternatyvus augalinis pienas, kuris naudojamas paruoštiems kavos 
gėrimams. Klientams taip pat siūlomas unikalus bulgariškų žolelių arbatos pasirinkimas. 
Vienkartinės pakuotės be plastiko naudojamos tik prekėms pristatyti klientams. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Įmonė įsteigta siekiant praktiškai įgyvendinti modelį be atliekų. Tai daugiausia lemia 
asmeninis steigėjų požiūris, nes jie gyvena ekologišką gyvenimo būdą ir suvokia, kiek 
atliekų palieka po savęs. 

Įmonės savininkai žinojo apie esamą blogą kavos pramonės praktiką, pavyzdžiui, kad 
kava patiekiama popieriniuose puodeliuose su plastikiniu laukeliu arba puodeliuose, kurie 
skirti perdirbti specializuotame komposteryje, kurio Bulgarijoje kol kas nėra. Siekdami 
išvengti šios blogos praktikos ir tapti sprendimo, o ne problemos dalimi, jie nusprendė 
visiems savo produktams naudoti tik vienkartines pakuotes be plastiko. Jie norėjo 
sumažinti savo pačių poveikį aplinkai ir paskatinti tai daryti savo verslo partnerius ir 
klientus. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 



 

 

Pirmasis žingsnis buvo aprūpinti visus savo produktus - kavos pupelių mišinius, iš įvairių 
riešutų (migdolų, graikinių riešutų, pistacijų) gaminamus riešutų gėrimus ir klientams 
siūlomus kavos gėrimus - stikliniais indais. 

Kavos pupelių mišiniai laikomi parduotuvėje ir parduodami stikliniuose induose. Riešutų 
gėrimai taip pat laikomi ir parduodami stikliniuose buteliuose. Kavos gėrimai taip pat 
tiekiami stikliniuose kavos puodeliuose. 

Stiklo talpykloms taikomas grąžinimo, pakartotinio naudojimo ir perdirbimo modelis. 

Pirkdami kavos pupelių mišinius ir riešutų gėrimus klientai gali atsinešti savo stiklinę tarą 
arba pasiskolinti ir pakartotinai naudoti įmonės siūlomą stiklinę tarą, kurią galima grąžinti. 

Kavos gėrimus galima gerti vietoje, jie siūlomi daugkartinio naudojimo stikliniuose kavos 
puodeliuose. Klientai taip pat gali užsisakyti kavos gėrimų išsinešimui, tokiu atveju 
klientas gali atsinešti ir naudoti savo kavos puodelį arba pasiskolinti įmonei priklausantį 
daugkartinį stiklinį kavos puodelį, sumokėti už jį, naudoti ir grąžindamas atsiimti pinigus. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Pertvarkos etape įmonė vystėsi savo finansinių išteklių ir savo žinių išteklių dėka. 
Papildomos investicijos daugiausia buvo skirtos stiklo tarai tiekti. Tačiau praėjus maždaug 
dešimčiai mėnesių investicijų grąža siekia apie 50 proc. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Prireikė maždaug 1-2 mėnesių, kad klientai priprastų prie naujos praktikos kavinėje. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Patenkinti klientai, vertinantys aukštos kokybės kavos gaminius ir riešutų gėrimus bei 
palaikantys iniciatyvą "Be atliekų". 

Informuotumo didinimas ir konkretūs veiksmai, kuriais siekiama paremti visuomenės 
pastangas žiedinės ekonomikos srityje. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Labai svarbu bendrauti - kai klientai žino motyvaciją ir supranta praktiką, jie pradeda 
pritarti naujiems dalykams. 

Iš pradžių klientai nusivilia apribojimais (pvz., nėra karvės pieno), tačiau netrukus jiems 
pradeda patikti ne tik produktai, bet ir idėjos. 

Žmonės, turintys žinių ir gerų pavyzdžių, gali lengvai imtis mažų pokyčių žingsnių. 



 

 

  



 

 

 

   

21. Vivai Stanghini - šeimos vertybėmis pagrįstas 
žiediškumas 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 1987 
 

 
Pramonė: Žemės ūkis (Augalų daigynai) 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: "Vivai Stanghini" yra medelynų įmonė, kuri didžiuojasi tuo, 
kad yra viena pirmųjų Pistojos medelynų sektoriaus įmonių, pradėjusių taikyti žiedinės 
ekonomikos praktiką. Kadangi tai yra šeimos įmonė, visi jie vadovaujasi tomis pačiomis 
vertybėmis, susijusiomis su aplinkos tausojimu, ir yra sukūrę įvairią minimalaus poveikio 
praktiką, kurios moko ir kitas įmones. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Būti šeimos įmone taip pat reiškia, kad galime dalytis ta pačia tikėjimo sistema. "Vivai 
Stanghini" vadovaujantys žmonės tiki, kad reikia rūpintis aplinka, o tvarumo tikslas yra 
verslo pagrindas. Pokyčius paskatino ir galimybė išsiskirti kaip įmonei ir nutiesti kelią 
praktikai, kuri Italijoje, be kita ko, ilgai traukė verslininkus. Jie nemokamai moko kitas 
įmones geriausios praktikos, kad pagerintų aplinką, kurioje gyvena. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Perėjimas prie žiedinės ekonomikos modelių vis dar vyksta. Pavyzdžiui, jie taip pat dirba 
prie fotovoltinių sistemų diegimo, o tai bus kita jų investicija. Tai buvo laipsniškas 
procesas, be kita ko, ir dėl to, kad jie į jį investavo savo lėšas - nuo 2004 m., kai nusprendė 
pagerinti savo poveikio aplinkai mastą, jie investavo daugiau nei 2 mln. eurų.  

Jų žiedinės ekonomikos praktika taip pat susijusi su žaliosiomis atliekomis ir vazomis, 
kurios visos gaminamos iš perdirbto plastiko; daugelis jų naudojamų žaliavų ir pusgaminių 
yra perdirbami.  



 

 

Kalbant apie įmonės tiekiamų produktų pakuotes, įmonės savininkai teigia, kad būtų 
sunku prašyti jų jas sumažinti. Tačiau, gavę gaminį, jie plastikinę pakuotę siunčia atgal, 
kad jie galėtų ją perdirbti, taigi tai vis tiek yra tam tikras žiedinis procesas. Naudodami 
Vivai Stanghini lašelinę laistymo sistemą, jie gali sutaupyti daug vandens; jo prasiskverbia 
apie 18 proc. Jie taip pat įdiegė daugiau naujoviškų siurblių, kad mažiau sunaudotų 
energijos. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Įmonė negavo jokio finansavimo: dažnai biurokratinių procedūrų laukimas yra ilgas 
procesas, todėl, norėdami įgyvendinti naujoves, jie stengiasi tai daryti savarankiškai, 
neieškodami išorinės paramos. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

"Vivai Stanghini" darbuotojai pastebėjo, kad biurokratija trukdo naujovėms; pavyzdžiui, 
devintajame dešimtmetyje jie įdiegė pirmąją uždaro kontūro sistemą, kad taupytų 
vandenį, tačiau tuo metu savivaldybė techniškai neleido to daryti, nors tai buvo naudinga 
aplinkai. Tačiau provincija tuo patikėjo ir juos palaikė, o dabar savivaldybė taip pat tai 
skatina.  

Šiandien visi, su kuriais jie palaiko ryšius, vertina jų aplinkai draugiškas iniciatyvas, tačiau 
tai nebuvo lengva. Kai kurių žmonių mąstysena vis dar labai nutolusi nuo tvarumo 
kultūros. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Kasmet jie dokumentuoja įgyvendintas aplinkosaugos ir saugos naujoves. Jie didžiuojasi, 
kad būdami maža įmonė buvo aplinkosauginės praktikos pirmtakai. Jų lašelinė laistymo 
ir vandens regeneravimo sistema veikia gerai, todėl augalai auga vienodai. Mažindami 
vandens naudojimą, jie susigrąžina elektros energijos ir trąšų, kurių sudėtyje nėra 
cheminių medžiagų, bet jos gaunamos perdirbant skerdyklose, sąnaudas; tai reiškia ir 
geresnę produkto kokybę, ir geresnį prekės ženklo įvaizdį. Būdami tvarūs, jie išsiskiria 
kaip įmonė ir pritraukia daugiau klientų. Visa "žaliosios ekonomikos" koncepcija pradeda 
populiarėti, todėl "Stanghini" požiūris pritraukia daugiau klientų ir tiekėjų. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Vivai Stanghini tikisi, kad jų pavyzdžiu gali pasekti ir kitos įmonės, tačiau pirmiausia jos 
turi tuo tvirtai tikėti.  

Kaip žinome, biurokratija dažnai trukdo; reikėtų rasti būdą, kaip padaryti pokyčius 
prieinamesnius visiems. Rekomendacija kitiems - neleisti, kad ilgi biurokratiniai procesai 
juos atbaidytų.  



 

 

Jei pokyčių esmė - stipri valia, rezultatai ateis. Tai gali pareikalauti daug laiko, bet 
galiausiai atsiperka.  



 

 

 

   

22. "Zero Wave" - atliekų pavertimas 
ištekliais 

 

Trumpa apžvalga 

 
Įsteigimo metai: 2020 m. 
 

 
Pramonė: Maistas 

 
Dydis: mikro <10; mažas <50; vidutinis 
<250 
 

 
Veiklos lygmuo: vietinis, nacionalinis, ES, 
pasaulinis. 

 
Trumpas atvejo aprašymas: Įmonė gamina 100 % biologiškai skaidžius indus ir maisto 
produktus iš medžiagos, kuri iki šiol buvo laikoma atliekomis ir išmetama, todėl susidarė 
didžiulis kiekis gamtinių dujų (metano). Jie taiko žiedinės ekonomikos technologiją, 
atliekas paversdami vertingais ištekliais. 
 

 

Kas paskatino pokyčius? 

Ši pradedančioji įmonė įkurta siekiant įgyvendinti žiedinės ekonomikos koncepciją. Įmonė 
įsteigta siekiant paversti atliekas vertingais ištekliais. Visi "Zero Wave" įkūrėjai yra 
žmonės, kuriems labai rūpi aplinka ir kurie suvokia, kiek daug atliekų paliekame po savęs. 

Būdami alaus mėgėjai, jie daug galvojo apie tai, kaip būtų galima pakartotinai panaudoti 
alaus gamybos atliekas. Taip jie nusprendė pradėti eksperimentuoti virtuvėje: panaudoti 
alaus gamybos atliekas, kuriose gausu baltymų ir skaidulų, ir paversti jas maisto 
produktais. 

 

Kokie buvo pagrindiniai bendrovės žiediniai sprendimai ir kaip jie buvo įgyvendinti? 

Bendrovės įkūrėjus labai domino, kaip pakartotinai panaudoti po alaus gamybos likusį 
salyklą. Šiuo metu ši medžiaga laikoma atliekomis ir po panaudojimo išmetama, todėl į 
atmosferą patenka didžiulis kiekis metano. 

Pirmiausia buvo ištirti salyklo likučius po alaus gamybos. Atlikti tyrimai parodė, kad jis yra 
100 % tinkamas naudoti. Taip pat paaiškėjo, kad šis produktas pasižymi nuostabiomis 
maistinėmis savybėmis - jame gausu baltymų ir skaidulų, o kartu minimalus 
angliavandenių ir riebalų kiekis. 



 

 

Antrasis žingsnis buvo atlikti keletą eksperimentų virtuvėje, bandant rasti geriausius 
receptus maisto produktams gaminti. 

Kitas žingsnis buvo pradėti gamybą. Iš salyklo, pagaminto po alaus gamybos, pagaminti 
krekeriai yra visiškai veganiški, be pridėtinių konservantų ir stabilizatorių, juose yra 
baltymų ir skaidulų, todėl jie tinka visiems sportuojantiems žmonėms, norintiems po 
įtemptų treniruočių gauti kasdienę vertingų maistinių medžiagų normą. 

 

Kokią išorinę paramą gavote? 

Jokios išorinės paramos pertvarkos procese nereikėjo ir ji nebuvo gauta. Taip pat 
nereikėjo didelių investicijų į infrastruktūrą. 

  

Kokie buvo didžiausi iššūkiai? 

Pagrindinis iššūkis buvo suprasti, kokiais tikslais galima panaudoti atliekas. Tačiau 
sužinojus apie maistines savybes, buvo lengviau eksperimentuoti toliau. 

 

Kokie svarbiausi jūsų pasiekimai? 

Jie propaguoja žiedinę ekonomiką ir tvarų vystymąsi kaip ateities verslo modelį - atliekas 
paverčia vertingais ištekliais (gamina 100 % biologiškai skaidžius indus ir maisto 
produktus). 

Jie taupo tonas metano atmosferoje - pakartotinai panaudodami medžiagą, kuri iki šiol 
buvo laikoma atliekomis ir išmetama, todėl susidaro daug gamtinių dujų (metano). 

Jie kovoja už vienkartinių plastikinių indų atsisakymą - gamina 100 % biologiškai 
skaidžius indus. 

 

Ką rekomenduojate kitiems? 

Gyvename laikais, kai kiekvienas sutaupytas anglies pėdsakas yra kelias į geresnį rytojų. 

Būtina galvoti apie tvarų vystymąsi ir imtis veiksmų jam pasiekti. Geras pavyzdys - maisto 
gamyba iš atliekų. 

  



 

 

 


